
Lucrările Conferinţei

laboratorul fizir tie la Flamura ro
şie* din Sihin

PROLETARI DIN TOATE ŢĂRILE, UNIŢI-VÄ !

Naţionale a cadrelor didactic
Conferinţa naţională a cadrelor 

didactice şi-a continuat joi dimi
neaţa lucrările în cadrul a trei 
secţii de specialitate: învăţămîn- 
tul preşcolar, general şi liceal de 
cultură generală — la sala Pala
tului Republicii; Invăţămîntul 
profesional, tehniG şi liceal de 
specialitate — la Casa de cultură 
a studenţilor; învăţămîntul supe
rior în aula Universităţii din 
Bucureşti.

In cadrul dezbaterilor din co
misii, participanţii s-au referit pe 
larg la modalităţile cele mai efi
ciente de aplicare a prevederilor 
Directivelor Plenarei G.C. al 
P.C.Ú. din aprilie 1968 şi a Legii 
învăţămîntului, în vederea perfec
ţionării continue a procesului 
complex de formare şi educare a 
tinerei generaţii. Au fost făcute 
propuneri privind structura şi con
ţinutul învăţămîntului global de 10 
ani, Îmbunătăţirea învăţămîntului 
de cultură generală, a învăţămln-

tului seral, printr-o mai raţională 
folosire a timpului de studiu; o 
mai bună organizare a învăţămîn
tului fără frecvenţă.

Numeroasele sugestii aduse de 
dezbaterile ce au avut loc cu a- 
cest prilej relevă necesitatea ridi
cării continue a măiestriei învă
ţătorilor care vor preda în ur
mătorii ani la clasele a I-a cu 
şcolari de 6 ani, importanta înfi
inţării unor secţii sau facultăţi 
care să pregătească pedagogi şi 
psihologi pentru şcoli.

Alte propuneri, făcute în comi
sii, urmăresc îmbunătăţirea prac
ticii elevilor din şcolile profesio
nale, tehnice şi din liceele de 
specialitate, utilitatea reînfiinţă
rii fermelor didactice pe lîngă li
ceele agricole. Au fost făcute pro
puneri judicioase referitoare la 
perfecţionarea învăţămîntului su
perior, îmbunătăţirea conţinutului 
său ideologic, la durata studiilor,

la desvoltarea activităţii educative 
în rîndul studenţilor.

Vorbitorii şi-au exprimat satis
facţia pentru prevederile Statutu
lui personalului didactic, şi au 
făcut propuneri legate de acorda
rea de grade didactice, maiştrilor 
şi instructorilor din şcolile profe
sionale, tehnice şi liceele de spe
cialitate, şi de sistemul de perfec
ţionare a cadrelor didactice. Ei şi-au 
exprimat hotărîrea de a-şi ridica 
permanent pregătirea politică şi 
profesională, de a munci cu de
votament pentru îndeplinirea no
bilei misiuni încredinţate de 
partid şi guvern: formarea şi e- 
ducarea viitoarelor generaţii.

După-amiază au fost reluate 
dezbaterile în şedinţă plenară, la 
care au luat cuvîntul un mere 
număr de delegaţi şi invitat!.

Lucrările Conferinţei Nationale 
a cadrelor didactice continuă.

(Agerpres)
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Mecanizarea în sectorul zootehnic

PENTRU MAREA ADUNARE NAŢIO
NALĂ Ş l CONSILIILE POPULARE

A

f \nzi de sârbâtoare 
printre tilîşcanî

In cadrul acţiunilor premergătoare 
alegerilor de deputaţi în Marea A- 
dunare Naţională şi în consiliile 
populare, în localităţile din judeţul 
Sibiu, ca şi în celelalte judeţe ale 
ţării, au loc numeroase manifestări 
cultural-artistice, de educaţie patrio
tică şi cetăţenească organizate de 
Frontul Unităţii Socialiste.

Răspunzînd chemării comitetului 
comunal de partid şi consiliului local 
al Frontului Unităţii Socialiste, peste 
300 de qetăteni din Tilişca au umplut 
sala căminuluHcultural din localitate, 
unde s-a tinut expunerea „Marile în
făptuiri ale poporului nostru în anii 
socialismului. Judeţul Sibiu în cifre 
şi fapte".

Expunerea a fost urmată de un 
program susţinut de orchestra de mu
zică populară „Cindrelul" din Sibiu, 
cu concursul unor cunoscuţi solişti 
vocali şi instrumentişti.

Această acţiune se adaugă unui şir 
întreg de manifestări asemănătoare, 
organizate pe plan local din iniţiati
va comitetului comunal de partid, a 
celorlalte organe şi organizaţii ob
şteşti.

După terminarea programului am 
stat de vorbă cu cîtiva cetăţeni, în- 
cercîod să recoltez impresii, sugestii, 
gîmldti de viitor.

„Noi trăim cu multă intensitate 
campania electorală, care este în 
curs de desfăşurare — ne-a spus 
unul dintre interlocutori — şi ne 
bucurăm ori de cîte ori luăm parte 
la o manifestare mai reuşită. Cea de 
astăzi ne-a mulţumit pe deplin". De 
aceeaşi părere este şi tov. Vasile 
inga. de la Consiliul popular, care 
ne sugerează că alte asemenea depla
sări, cu formaţii de profesionişti, ar 
li binevenite. „De exemplu — inter
vine tov. Ion Miclăuş, candidat de 
deputat, am fi extrem de fericiţi dacă 
Teatrul de stat din Sibiu ne-ar vizita

mai des, cu piese adecvate, pe înţe
lesul oamenilor de aici".

„Aceasta nu înseamnă însă că noi 
nu avem formaţiile noastre artistice" 
— completează directorul căminului 
cultural. Secretarul Comitetului co
munal de partid, care este de faţă la 
discuţia noastră, mare iubitor de cul
tură, el însuşi animator prestigios al 
vieţii spirituale a satului, cu activi
tate îndelungată pe acest tărîm, ne 
confirmă spusele locţiitorului său, ale 
directorului de cămin, asigurîndu-ne 
că la concursul al IX-lea al formaţii
lor artistice de amatori, tilişcanii vor 
avea un cuvint greu de spus.

Revenind la acţiunea organizată la 
căminul cultural, secretarul comitetu
lui comunal de partid — tovarăşul 
Ion Haşegan — apreciază că aceasta 
se încadrează organic în ansamblul 
manifestărilor ce au loc în această 
perioadă în comuna Tilişca. Aflăm, 
în continuare, că aici, ca pretutin
deni, au avut loc expuneri pe dife
rite teme, prezentate cu ocazia de
punerii de candidaturi în fiecare cir
cumscripţie electorală, adunări popu
lare, consfătuiri, vizionări colective 
de programe la televizor, audiţii de 
radio, şezători literare ele.

Pe linie de propagandă tovarăşul 
Haşegan tine să evidenţieze în mod 
special activitatea învăţătorului Pe
tre Vascan din satul Rod, care des
făşoară o activitate însufletitoare, pli
nă de dăruire.

Convorbirea noastră apropiindu-se 
de sfirşit, secretarul de partid nu 
uită să ne amintească că tilişcanii, 
mari iubitori de frumos, sint hotă- 
rîti ca în ziua de 2 martie să-şi îm
podobească frumos secţiile de votare.

ION AI.BU
inspector la Comitetul jude
ţean pentru cultură şi artă

Manifestul Frontului Umtătn Socialistep

în centrul atenţiei
Manifestul Frontului Unităţii 

Socialiste, adevărat poem al rea
lizărilor înfăptuite sub conduce
rea partidului nostru, vibrînd de 
optimismul certitudinilor legate 
de viitor, a fost primit cu entu
ziasm de toti oamenii muncii de 
pe meleagurile judeţului Sibiu.

In ultimele zile, la redacţie 
ne-au sosit numeroase veşti care 
demonstrează aceasta. In munici
pii, oraşe şi comune, în fata a 
numeroşi cetăţeni, membri ai con
siliilor locale ale Frontului Uni
tăţii Socialiste au tinut expuneri 
privind prevederile cuprinse în 
Manifest. Astfel de manifestări 
au avut loc la Tilişca, Bogatu, 
Bratei, Cîrţişoara, Dîrlos şi în alte 
comune.

La Cisnădie, o întreagă suită do 
manifestări — simpozioane, expu-
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neri, programe ale staţiei de ra
dioamplificare — a fost urmărită 
cu multă atenţie de către mii de 
participanţi. In 40 de locuri de 
muncă din întreprinderile cisnă- 
diene, în faţa a 4 000 de partici
panţi, au fost discutate prevede
rile din Manifestul Frontului U- 
nitaţii Socialiste.

Participanţii şi-au exprimat a- 
deziunea fierbinte pentru chemă
rile cuprinse în acest document, 
hotărîrea lor nestrămutată de-a 
face totul pentru ca ele să devi
nă — prin muncă avîntată — noi 
şi însemnate victorii ale socialis
mului.

Expunerile au fost urmate 
de frumoase programe artistice, 
spectacole de teatru, montaje li- 
terar-muzicale.

COMPOZITORUL
MILITANT

Compozitorul Gheorghe Şoima, 
membru al Uniunii Compozitorilor, 
fiu al oraşului Sibiu, candidează în 
circumscripţia electorală judeţeană 
nr. 4, Sibiu.

Creaţia profesorului Gheorghe Şoi
ma este izvorîtă din seninul plaiu
rilor şi din fierbinţeala jocurilor ar
delene pe, care le iubeşte şi le cîntă 
cu dorul şi pasiunea unui flăcău ce 
coboară de pe munte cu toată pă
durea de brazi în spate. De la ca
valcada accentelor de sprinteneală 
şi prospeţime ce se rostogolesc dez
involt şi spontan în haţegane şi în- 
vîrtite, la gingăşia sentimentelor ce 
curg lin şi duios în doine şi ţarine, 
Gheorghe Şoima ştie ca nimeni al
tul cum se struneşte o învîrtită, sau 
cum trebuie crestat un joc ciobă
nesc. Ştie, pentru că toate fibrele 
creaţiei sale sint strîns legate şi se 
topesc în atmosfera sănătoasă, puri
ficată a solului ardelenesc, acest iz
vor nosfîrşit de cîntec şi dor. Ştie 
pentru că sinceritatea şi căldura sen
timentelor ce tîşnesc năvalnic din 
firea mărginenilor şi poienarilor au 
fost trecute cu grijă şi rafinament 
prin filtrul artistic şi cult al unui 
adevărat maestru.

L-am vizitat Sntr-o joi, acasă, la 
ora 20. In această zi a săptămînii, 
la această oră, activitatea sa profe
sorală, dirijorală şi cea de corist 
încetează. In schimb, celelalte zile 
îl reţin ca dirijor sau corist, fie cu 
corul „Gheorghe Dima", fie cu cel al 
învăţămîntului, sau al tipografilor, al 
cărui dirijor este de 25 de ani. In 
restul timpului, după obligaţiile pro
fesorale şi diferite solicitări cultura
le, Gheorghe Şoima are scurte răga
zuri şi pentru creaţie. Despre acti
vitatea dirijorală sau de animator 
al vieţii corale şi culturale, ca şi 
despre valoarea creaţiilor muzicale 
ale compozitorului Gheorghe Şomia 
vorbesc cu admiraţie membrii forma
ţiilor de la uzinele „Independenta", 
„Flamura roşie", cei de la Sălişte, 
Alămor, Răşinari, Poiana Sibiului, 
Nocrich, pe care cu o neobosită dă
ruire cetăţenească i-a instruit sau 
i-a îndrumat. „Jieneasca", „Hatega- 
na", „La războiul de ţesut", suita 
Nunta ciobănească şi alte lucrări 
corale ale sale, acolo au răsunat 
mai întîi. Moment rapsodic, Triptic 
sibian, Odă lui Gheorghe Lazăr, sint 
de asemenea creaţii ale lui Gheorghe 
Şoima despre ale căror valente artis
tice s-au pronunţat cu competentă 
dirijorii şi instrumentiştii filarmonicii 
sibiene şi le-au aplaudat entuziast 
iubitorii de muzică cultă.

Creator de frumos, animator al 
frumosului pus în slujba obştii în 
decenii de neostenită activitate — 
iată cartea de vizită impresionantă 
a unui veritabil activist obştesc.

In momentul vizitei, poate inopor
tună, l-am găsit făcînd retuşări ul
timei sale lucrări corale: Popor în 
mers nestăvilit, apreciată favorabil 
în cenaclu. Lucrarea este compusă 
pe versuri proprii, în care candida
tul Frontului Unităţii Socialiste, 
Gheorghe Şoima, vorbeşte tocmai 
despre unitatea socialistă a poporu
lui nostru.

DOINA SÄLÄJANU

Radia Vasilca, de la Fabrica .7 Noiembrie" din Sibiu, acordă toafa atesţîa calităţii ciorapilor

Fertilizarea
solului

Cooperatorii din Loanmeş acor
dă o atenţie deosebită îngrijirii 
culturilor de toamnă. Pentru a se 
asigura obţinerea unor producţii 
bune la grîul de toamnă, în a- 
ceste zile s-a aplicat o cantitate 
de 30 tone îngrăşăminte chimice 
cu azot pe o suprafaţă de 200 
hectare.

Aceeaşi acţiune s-a organizat 
şi se desfăşoară şi în cooperati
vele agricole din Cristian, Mier
curea Sibiului, Apoldu de Sus, 
Vurpăr ş.a.

în  p r e o c u p a r e a  c o m i t e tu lu i  d e  d i r e c ţ i e  —

REALIZAREA SARCINILOR ECONOMICE
Avîntul impetuos pe care l-a cu

noscut industria în anii construcţiei 
socialiste a ridicat o mulţime de pro
bleme în fata colectivelor din între
prinderi. Pentru rezolvarea lor cu 
competentă, în lumina concepţiilor 
înnoitoare care corespund stadiului 
actual de dezvoltare al economiei 
noastre, s-a hotărît constituirea co
mitetelor de direcţie ca modalitate 
concretă de exercitare a centralis
mului democratic, de aplicare neabă
tută a principiului muncii şi condu
cerii colective în viaţa economică. 
Pe această temă am avut o convor
bire cu inginerul Nicolae Frătilă, 
preşedintele comitetului de direcţie 
de la „Mătasea roşie" Cisnădie.

— Comitetele de direcţie consti
tuite pe baza hotărîrilor Conferinţei 
Nationale a partidului — ca forme 
de conducere colectivă — au rolul 
de a gospodări cu grijă avuţia po
porului, de a ridica pe o treaptă su
perioară rolul clasei muncitoare, al 
specialiştilor, al cadrelor economice 
de conducere în înfăptuirea politicii 
de industrializare socialistă a ţării. 
Existenta comitetului de direcţie s-a 
făcut simtită în toate sectoarele de 
activitate din întreprinderea noastră.

— Am dori să ne relataţi în con
tinuare cîteva aspecte din activitatea 
desfăşurată de comitetul de direcţie 
pentru îndeplinirea sarcinilor econo
mice pe anul trecut.

— Au trecut mai bine de şapte 
luni de la înfiinţarea comitetelor de 
direcţie în întreprinderi şi organiza
ţii economice, perioadă în care ne-am 
preocupat de rezolvarea celor mai 
importanţi- probleme, de realizarea 
cărora a depins îndeplinirea indica
torilor tehnico-economici pe anul tre
cut. In şedinţele de lucru am anali
zat mai multe aspecte ale activităţii

întreprinderii noastre, dintre care aş 
dori să amintesc: realizarea indica
torilor de plan pe trimestrul III şi 
măsurile ce se impuneau pentru tri
mestrul IV; ridicarea nivelului teh
nic şi economic prin crearea de noi 
produse, care au fost oferite bene
ficiarilor interni; reducerea cheltuie
lilor materiale de producţie; perfec
ţionarea calităţii produselor pentru 
îmbunătăţirea situaţiei economico-fi- 
nanciare a întreprinderii şi altele.

Menţionez că la fiecare şedinţă de 
comitet erau elaborate planuri de 
măsuri, cu termene de rezolvare şi 
responsabilităţi, întărind prin aceas-

în valoare de 176 mii lei şi 99 mii 
lei beneficii.

Succesele obţinute se datoresc în 
primul rînd bunei organizări a pro
ducţiei şi muncii, măsurilor eficiente 
luate la toate locurile de muncă, do
tării întreprinderii cu unele maşini 
şi utilaje noi, de mare productivi
tate.

Deşi planul de calitate pe anul 
trecut a fost realizat şi depăşit, tre
buie să arăt că la acest capitol au 
mai existat suficiente deficiente, con
cretizate în cupoane, capete şi fîşii, 
bonificaţii etc. Este adevărat că una 
din cauze se referă şi la calitatea

La „MAT A SE A ROŞIE“ Cisnădie
ta răspunderea morală şi materială 
a fiecărui cadru de conducere, a tu
turor salariaţilor întreprinderii noas
tre. N-am neglijat nici problema con
trolului îndeplinirii măsurilor stabi
lite. Atît în intervalul dintre şedinţe, 
cît şi în cadrul acestora s-a urmărit 
şi analizat preocuparea cadrelor pen
tru îndeplinirea sarcinilor încredin
ţate de comitetul de direcţie.

— Vă rugăm să treceţi în revistă 
rezultatele obţinute de întreprindere 
la finele anului trecut, la care o 
contribuţie importantă au adus-o mă
surile întreprinse.

— Prin eforturile neobosite depuse 
de colectivul de muncă al întreprin
derii noastre, planul de producţie 
pe anul trecut a fost realizat şi de
păşit la toti indicatorii. Astfel, pla
nul producţiei globale şi marfă a fost 
realizat în procent de 101,34 la sută 
şi respectiv 101,33 la Sută. Am dat 
peste prevederile planului economii

inferioară a firelor de mătase pri
mite de la filatura „Viscoza" Lupeni. 
In interiorul bobinelor există o mul
ţime de noduri, scame, fire cu nuan
ţe de culori diferite, neuniforme, fapt 
pentru care nu se poate stabili pre
cis calitatea acestor fire.

Dar, nu este mai puţin adevărat 
că, uneori, calitatea necorespunză
toare s-a datorat deficientelor de or
din tehnic şi organizatoric ce apar
ţin întreprinderii noastre. Fată de 
aceste neajunsuri, comitetul de direc
ţie a luat şi va continua să ia unele 
măsuri care să ducă la îmbunătăţi
rea simţitoare a calităţii ţesăturilor 
de mătase.

— Care sint preocupările comite
tului de direcţie pentru realizarea 
planului pe anul 1969?

— Planul de producţie al între
prinderii noastre pentru '69 este ase
mănător cu cel din anul trecui Ia 
producţia fizică, sporind însă Ia .va

loarea producţiei globale cu circa 
6 la sută şi cu 9,72 la sută la pro
ductivitatea muncii. Pentru îndepli
nirea indicatorilor tehnico-economici 
din primele zile ale acestui an ne-am 
propus peste 26 măsuri tehnico-orga- 
nizatorice, printre care se înscriu: 
aprovizionarea ritmică a întreprinde
rii cu materii prime şi materiale în 
cantităţi corespunzătoare; deschide
rea unor cursuri pentru calificarea 
muncitorilor noi angajaţi şi de ridi
carea calificării profesionale a aju
torilor de maiştri; modificarea suvei
cilor şi pornirea automatelor la un 
număr de 30 războaie „Unirea", care 
să ducă la creşterea indicilor de uti
lizare a acestora; folosirea coloranţi
lor adecvaţi şi formarea partizilor 
pentru vopsit în funcţie de lăţime, 
în scopul evitării revopsirilor; stu
dierea posibilităţilor de înlocuire a 
coloranţilor din import cu coloranţi 
indigeni şi altele. Toate acestea, vor 
sta în centrul preocupărilor comite
tului de direcţie, ducînd în final ia 
realizarea exemplară a indicatorilor 
de plan pe acest an.

— Spuneaţi că s-au luat toate mă
surile pentru realizarea planului încă 
din primele zile aie acestui an. Ce 
ne puteţi spune în această direcţie?

— Planul producţiei fizice al uni
tăţii, afectat lunii ianuarie. a 
fost realizat şi doresc să adaug în 
încheiere că, colectivul de muncă al 
întreprinderii noastre, îndrumat în
deaproape de organizaţia de partid, 
este hotărît să-şi sporească realiză
rile de Ia o zi Ia alta, întîmpinînd 
astfel cea de a XXV-a aniversare a 
eliberării patriei noastre si Congre
sul al X-lea al partidului cu noi şi 
Importante succese in muncă.

Convorbire realizată de
lOAbr STREfff

IMPORTANT MIILOC DE SPORIRE A PRODUCŢIEIf
Dintre măsurile tehnico-organizato- 

rice menite să ducă la îmbunătăţirea 
activităţii şi la ridicarea producţiilor 
animaliere, un rol de seamă îl are 
extinderea mecanizării lucrărilor care 
necesită un mare volum de muncă. 
Aici ne gîndim la adăparea animale
lor, la administrarea şi prepararea 
furajelor sub forme cît mai asimila
bile — tocate, uruite, amestecate, în- 
silozate. la evacuarea gunoiului, la 
mulsul mecanic, recoltarea furajelor, 
îngrijirea adăposturilor şi a animale
lor. Aspectele mecanizării muncii in 
zootehnie sínt multiple şi ele pot fi 
rezolvate numai acolo unde consiliile 
de conducere dau dovadă de o preo
cupare permanentă în această privin
ţă, acolo unde dorinţa de a obţine 
rezultate cît mai bune este susţinută 
de măsuri eficiente. Rezultatele pozi
tive obţinute prin introducerea meca
nizării în cadrul sectorului zootehnic 
în întreprinderile agricole de stat şi 
în unităţile cooperatiste sínt edifica
toare. Producţiile medii de lapte rea
lizate în anul trecut, de 3115 litri la 
I.A.S. Axente Sever, de 2 200 litri — 
la C.A.P. Mediaş, 2 003 litri — la 
C.A.P. Apoldu de Sus, 1 920 litri — 
la C.A.P. Stejerişul de la fiecare vacă 
furajată demonstrează necesitatea şi 
utilitatea lucrărilor de mecanizare. 
Rezultate asemănătoare au înregis
trat şi cooperativele agricole de pro
ducţie din Porumbacu de Jos, Ighi- 
şul Nou, Birghiş, Copşa Mică, Agnita, 
Retiş şi altele. De rerparcat este că 
aceste unităţi au avut şi cele mai 
mici pierderi în sectorul zootehnic, 
ca rezultat al introducerii mecani
zării lucrărilor. Spre deosebire de 
ele, însă, alte unităţi ca C.A.P. Pău- 
ca, Gusu, Topîrcea, Chirpăr, Presaca 
şi altele au înregistrat rezultate cu 
mult sub posibilităţile lor reale, dat 
fiind faptul că în aceste unităţi nu 
s-a acordat importanta cuvenită re
zolvării problemelor legate de mica 
mecanizare. Bunăoară, la cooperativa 
agricolă de producţie din Păuca fac
torii de răspundere nu manifestă su
ficient interes pentru extinderea efec
tuării mecanizate a unor lucrări cum 
sínt evacuarea gunoiului din grajd, 
alimentarea cu apă şi altele, fapt ce 
a creat o serie de greutăţi în desfă
şurarea normală a procesului de pro

ducţie. Aşa se şi explică de ce Ia 
Păuca există şi în prezent o mare 
fluctuaţie a îngrijitorilor mulgători, 
Iar producţia de lapte este nesatisfă
cătoare. O situaţie similară întîlnim 
şi la C.A.P. Ludoş şi Buia. Şi în a- 
ceste unităţi mai sínt o serie de pro
bleme de rezolvat privind mecaniza
rea lucrărilor.

Introducerea mecanizării însă nu 
rezolvă pe deplin problemele. Utila
jele pentru care s-au investit sume 
importante trebuie să şi funcţioneze 
bine, îneît să aducă o cît mai mare 
eficientă economică. Din păcate, în 
unele unităţi aceste utilaje stau nefo
losite sau defecţiunile sínt înlăturate 
după luni de zile. Aproape toate uni
tăţile cooperatiste din judeţul nostru 
au în dotare mori cu ciocane şi tocă
tori mecanice. Cu toate acestea se 
mai întîlnesc cazuri în care concen
tratele (porumb ştiuleţi) nu sínt mă
cinate (uruite). La C.A.P. Alămor,

Topîrcea sau Velţ porumbul este daî 
în consum în ştiuleţi, fapt ce duce 
la risipă şi la nerealizarea sporurilor 
de creştere în greutate. La cooperati
vele agricole de producţie din Şura 
Mică, Ocna Sibiului, Valea Viilor, 
grosierele se administrează în hrana 
animalelor fără să fie toqate, sara
murate sau melasate, deşi aceste uni
tăţi dispun de tocători.

Toate lucrările de mică mecanizare 
în adăposturile de animale trebuie 
să aibă suportul unor construcţii bine 
puse la punct. Consiliile de condu* 
cere, sprijinite de cadrele tehnice, 
să acorde întreaga atenţie probleme
lor legate de modernizarea procesu
lui de producţie în zootehnie, ca o 
necesitate stringentă a ridicării pro
ducţiei animaliere.

ILIÉ LUPU
medic veterinar Ia Direcţia 

agricolă judeţeană

TOTI CETĂŢENII —  
la asaltul împotriva zăpezii!!

Dimineaţa de ieri ne-a făcut din nou surpriza unei ierni ale 
cărei rigori s-au simţit de-a lungul întregii zile. Organele de 
specialitate din cadrul Consiliului judeţean popular provizoriu i 
şi Direcţiei judeţene de gospodărire comunală şi locativă au luat S 
urgente măsuri menite să prevină blocarea străzilor şi principa- ju 
lelor artere de circulaţie rutieră de interes judeţean şi naţional. & 

Centrul meteorologic Sibiu anunţă că vremea se va menţine X 
în următoarele 24 de ore. Faptul cere a fi luat serios în seamă. î 
Singur, personalul întreprinderilor comunale nu va reuşi să stă- j 
vilească în timp util pericolul înzăpeziră. Este o îndatorire ce- 0 
tăţenească de prim ordin pentru toţi locuitorii judeţului nostru N 
să sprijine cu acelaşi elan de care ău dat dovadă şi cu alte pri- N 
lejuri acţiunea de dezăpezire care se impune în aceste zile. X 

Consiliul popular judeţean provizoriu adresează un apel către \  
toţi locuitorii din oraşele şi satele judeţului să asigure căile de » 
acces spre întreprinderi, magazine, construcţii zootehnice, buna 
circulaţie pe străzi, drumuri, şosele etc. 8

OAMENI AI MUNCII, VÎRSTNICI ŞI TINERI DÍN ORA- 0 
ŞELE ŞI SATELE JUDEŢULUI, RĂSPUNDEŢI APELULUI 0 
ADRESAT, PRINTR-O MASIVA PARTICIPARE LA ACŢIU- 8 
NEA DE DEZĂPEZIRE! 8

IN INTIMPINAREA ALEGERILOR
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HANDBAL

Sparta Mediaş şi 
Independenţa Sibiu 

virtuale campi
oane judeţene

înaintea ultimelor partide din 
cadrul celui de-al III-lea tur al 
campionatului judeţean, desfăşu
rat în sală, Sparta Mediaş (f) şi 
Independenţa Sibiu (m) sínt vir
tuale campioane ale ediţiei 
1968—69.

Feminin
15 14 0 1 321--  81 28
15 10 0 5 171--107 20
13 9 0 4 131--121 18
14 6 0 8 139—160 10
13 ■2 0 11 63--214 4
14 1 0 13 61--194 2

14 12 0 2 276--130 24
15 10 1 4 285—174 21
15 10 0 5 294—234 20
16 9 1 6 253—202 19
15 8 0 7 303--226 16
16 3 0 13 181—353 6
15 0 0 15 127—382 0

4. C.S.M.S.
5. Voinţa Sibiu
6. .St. r. Sibiu

Masculin
1. Ind. Sibiu_
2. Voinţa Sibiu
3. Voinţa Agnita

5. A.S.A. Sibiu
6. Téxtila Mcdi;
7. Const. Sibiu

Etapele ce urmează nu vor pu- 
tea, practic, bara drumul spre titlu 
şi deci participarea la turneele de 
calificare pentru promovarea în 
campionatul national, divizia B.

EUG. MUNTEANU coresp.

S C H I

în probele 
de fond

Cu tot timpul primăvăratic, 
schiorii fondişti au ţinut neapărat 
să fie prezenţi luni, 3 februarie, 
în parcul „Sub arini“ din Sibiu, 
pentru a participa la întreceri pe 
distanţele de 1, 3, 5 şi 10 km, 
competiţie în cadrul „Cupei meta
lurgistul". Pe primul loc, pe ca
tegorii şi distanţe, s-au clasat: 
1 km — Lucia Vlad (Voinţa Si
biu) 4'30"; 3 km — Rose Benning 
(Voinţa Sibiu) 11'35"; 5 km -  
Dorina Nistor (Voinţa Sibiu) 
20'20"; 10 km — Siegfried Meyer- 
biichler (Independenţa Sibiu) 
37'25". După cum se observă în
trecerile au fost dominate de 
schiorii de la Voinţa.

V O L E I

n

li
Cupa 

16 Februarie
Consiliul judeţean pentru edu 

caţie fizică şi sport Sibiu, prin 
comisia de specialitate organi
zează un turneu de volei feminin 
dotat cu „Cupa 16 Februarie". La 
întreceri, care au loc în sala Şco
lii sportive Sibiu în 7, 8 şi 9 fe
bruarie, participă echipele: I.E.F.S. 
Bucureşti, Universitatea Timişoara 
şi C.S.M. Sibiu — divizia A, pre
cum şi Drapelul roşu Sibiu — di
vizia B. Programul primei zile 
constă din partida C.S.M.S. — 
Drapelul roşu (ora 20).

Concurs 
de săniuţe

Sîmbătă 8 si duminică 9 fe 
bruarie a.c. va avea loc în sta 
ţiunea Păltiniş un concurs de să
niuţe organizat de U.T.C.

Participă elevi de la şcolile din 
municipiul şi judeţul Sibiu.

Opţiune şi probitate
Ediţia actuală a Festivalului filmu

lui la sate a angajat Oficiul cinema
tografic judeţean într-o activitate 
susţinută, meritorie.

In cele patru săptămîni de „sărbă
toare a filmului", 
aşezările săteşti de 
pe văile Tîrnave- 
lor şi a Hîrtibaciu- 
lui au cunoscut a- 
nimaţia proprie e- 
venimentulul artis
tic de prestigiu pe 
care au ştiut să-l cinstească cu o 
largă participare.

Cei 101 455 spectatori (cu aproape 
6 000 mai mulţi decît previziunile), 
au avut prilejul să vizioneze, în con
diţii din cele mai bune, filme artistice 
(româneşti şi străine) de certă va
loare, într-un număr deosebit de 
mare (81 titluri — teritoriul Mediaş, 
83 titluri — teritoriul Agnita), care 
au imprimat festivalului noutate, rit
micitate, diversitate, cadru informa
ţional pe măsura exigenţelor specta
torului rural modern.

In această primă parte a agendei 
festivalului au figurat 14 filme româ
neşti, care au adăugat un plus de 
interes evenimentului, intrat de mulţi 
ani în tradiţia mişcării cultural-artis- 
tice a satului. Pentru o mai bună 
cunoaştere şi preţuire a şcolii cine
matografice româneşti, organul jude
ţean de difuzare — în colaborare cu 
aşezămintele culturale din Buia, Şeica 
Mare, Hoghilag, Valchid, Marpod, 
Hosman, Dealul Frumos — a orga
nizat „Săptămîna filmului românesc", 
acţiune care a reuşit o confruntare 
virtuală cu producţiile cinematogra
fice autohtone. De asemenea, con
cursurile „Cine ştie cîştigă" — or
ganizate la filmele româneşti „Cu 
toată viteza" (satul Dupuş) şi „Vin 
cicliştii" (comuna Marpod) — ca şi 
recenziile prezentate, la 6 din filmele 
autohtone au întregit aria preocupă
rilor pentru înţelegerea, cunoaşterea 
şi preţuirea calităţilor cinematografiei 
naţionale şi, mai mult, pentru forma
rea şi cultivarea spiritului critic al 
spectatorului rural, care manifestă 
pretenţii estetice mereu sporite.

Cele 14 filme pentru copii şi tine
ret, vizionate de aproape 7 000 de 
spectatori, au completat oportun pei
sajul manifestării, oferind şi tinerilor 
spectatori satisfacţii artistice cu pro
fil spiritual specific. Lăudabila Ini
ţiativă de a susţine propaganda pen
tru acest gen de filme prin „Săptă
mîna filmului pentru tineret" — în 
localităţile Alţîna, Brădeni, Mihăileni, 
Aţei, Dupuş, Alma, Mălîncrav — s-a 
înscris, de asemenea, ca o realizare 
frumoasă şi nu ar fi lipsit de inte
res ca asemenea „săptămîni" de fil
me cu pondere educativă pentru ti
neret să fie organizate cît mai des 
— în colaborare cu organizaţiile de 
tineret şi şcoli — atît la sat cît şl la 
oraş.

Ne surprinde lipsa în festival (ca 
de altfel în mod obişnuit la sat) a

jurnalului de actualităţi pe bandă de 
16 mm şi nu ne explicăm de ce Di
recţia cinematografiei şi a difuzării 
filmelor ignoră interesul justificat al 
sătenilor pentru această „cronică a 

evenimentelor la 
zi". Toate filmele 
din festival au 
fost însoţite de 
filme documentare 
(şi ele valoroase 
şi utile), dar care 
nu pot suplini jur

nalul de actualităţi.
Poate că acest deziderat să rămînă 

singura deficienţă a primei etape a 
festivalului.

GEORGE STOICESCU

Funeraliile doctorului 
FRIEDRICH MÜLLER

Joi, 6 februarie au avut loc la Si
biu funeraliile dr. Friedrich Müller, 
Episcop al Bisericii Evanghelice 
C. A. (luterană).

Om de cultură şi personalitate de 
frunte a cultelor din tara noastră, 
defunctul s-a afirmat ca profesor de 
istorie, publicist, ca teolog.

Apreciind valoarea morală pe care 
se bazează noua orinduire socialistă 
din ţara noastră, regretatul episcop, 
călăuzit de un înalt spirit de răspun
dere, a folosit întreaga sa autoritate, 
pricepere şi experienţă pentru spri
jinirea eforturilor constructive ale 
poporului român.

Preţuit pentru meritele sale pe tă- 
rîmul activităţii social-obşteşti, dr. 
Friedrich Müller a fost ales deputat 
în Marea Adunare Naţională şi mem
bru în Comitetul Naţional pentru A- 
părarea Păcii.

In cercurile internaţionale biseri
ceşti şi-a cîştigat un prestigiu re
marcabil, prin felul cum şi-a afirmat 
atitudinea pozitivă în problemele ac
tuale ale lumii contemporane.

La ceremonia de înmormîntare au 
participat numeroşi clerici şi credin
cioşi ai bisericii evanghelice lutera
ne, reprezentanţii cultelor din tara 
noastră, precum şi delegaţiile unor 
organizaţii bisericeşti de peste hota
re, între care episcopul de Turingia, 
Dr. Moritz Mitzenheim din R. D. Ger
mană; dr. André Appel, secretarul 
general al Alianţei Mondiale Lutera
ne; prof. Paul Philippi de la Univer
sitatea din Heidelberg şi pastorul 
Sepp Scherer, trimişi personali ai

episcopului dr. Niemcller, reprezen- 
tînd Biserica evanghelică luterană din 
Hessen—Nassau (R F. a Germaniei).

La ceremonia din catedrala evan
ghelică luterană din Sibiu, au luat 
cuvîntul pr. prof. dr. Hermann Bin
der, vicarul episcopiei şi 1. N. Băr- 
bulescu, director general în Departa
mentul Cultelor, care au scos în evi
denţă contribuţia episcopului Müller 
la dezvoltarea conştiinţei patriotice 
a populaţiei germane din tara noas
tră şi la întărirea legăturilor ei fră
ţeşti cu poporul român, subliniind că 
defunctul a participat activ la aduna
rea din februarie 1919 de la Mediaş, 
în care populaţia săsească şi-a unit 
cu dragoste destinul ei cu acela al 
poporului român.

Au luat cuvîntul, de asemenea, în 
numele bisericii ortodoxe române, 
mitropolitul Nicolae Mladin al Ar
dealului, în numele cultelor protes
tante episcopul Argay Görgy, precum 
şi Marton Aron, episcopul romano- 
catolic de Alba Iulia; dr. David 
Gyula, rectorul Institutului teologic 
protestant; protopopul luteran Albert 
Schasser şi prim-curatorul general al 
bisericii evanghelice Albert Hoch
meister. Dintre participanţii de peste 
hotare au vorbit episcopul de Turin
gia, Dr. Moritz Mitzenheim din R. D. 
Germană; Dr. Andre Appel, secreta
rul general al Alianţei Mondiale Lu
terane, şi pastorul Sepp Scherer din 
Mainz.

Pe ultimul său drum, Episcopul dr. 
Friedrich Müller a fost condus de o 
numeroasă asistenţă.

Sarcinile de plan au fost depăşite
Corespondenta noastră Paras- 

chiva Bodea ne informează că 
deşi sarcina de producţie a co
lectivului de muncă de la fabrica 
„Flamura roşie" pe luna ianuarie 
a fost mai mare cu 15,6 la sută 
faţă de realizările din aceeaşi 
perioadă a anului trecut, harnicii 
muncitori şi tehnicieni de la a-

ceastă unitate au îndeplinit pre
vederile de plan în proporţie de 
100,2 la sută. Ritmicitatea pro
ducţiei a corespuns planului pe 
fiecare decadă, respectîndu-se 
sortimentele prevăzute. Realizări 
deosebite au avut colectivele de 
muncă din secţiile stilouri, ter- 
moplaste şi tuburi textile.

Pentru dinamizarea activi
tăţii bibliotecilor com unale

In acest an, „Luna cărţii la sate" 
(1—28 februarie) se desfăşoară într-o 
perioadă deosebit de importantă pen
tru întreaga ţară, concomitent cu pri
ma campanie electorală după reorga
nizarea administrativ-teritorială a Re
publicii Socialiste România.

In asemenea condiţii este normal 
să reflectăm asupra locului biblio
tecii în structura instituţională a co
munei şi asupra zonelor ei de in
fluentă.

Vom porni de la unele constatări 
privitoare la activitatea cîtorva bi
blioteci din judeţul nostru.

In primul rînd îmbucurător este 
faptul că în aceste lăcaşuri de cul
tură există lucrători capabili şi entu
ziaşti, însufleţiţi de dorinţa unor rea
lizări lăudabile. Apreciem strădania 
bibliotecarilor din Marpod, Hoghilag, 
Laslea, Avrig, Poiana, Jina, Sălişte, 
Orlat, Porumbacu de Jos, Roşia etc. 
de a concepe şi organiza activităţi 
plăcute şi variate, capabile să susci
te interesul publicului cititor şi mai 
cu seamă să aibă o eficienţă sigură.

Am fost plăcut impresionaţi de 
faptul că în 17 ianuarie, de exemplu, 
la biblioteca din Laslea erau deja re- 
înscrişi 144 cititori care împrumuta
seră 401 volume. Remarcăm, de ase
menea, că a existat la unele biblio
teci (Poiana, Orlat, Hoghilag etc.) 
o preocupare constantă pentru asigu
rarea unei componenţe proporţionale 
a cititorilor, după vîrstă, sex şi na
ţionalitate. Se impun atenţiei şi for
mele variate ale manifestărilor de 
masă organizate de bibliotecare. Re
cenziile, simpozioanele, prezentările 
de cărţi, lecturile în grup, dezbate
rile la locul de muncă, concursurile 
literare, expoziţiile de cărţi etc. sínt 
doar cîteva dintre mijloacele cu aju
torul cărora se face propaganda cărţii 
la multe dintre bibliotecile noastre.

Dacă avem motive care ne deter
mină să evidenţiem activitatea unor

biblioteci, nu este mai puţin adevărat 
că deseori — şi în destul de multe 
biblioteci — întîlnim neajunsuri care 
determină o slabă eficienţă a muncii.

Ne gîndim, bunăoară, că majori
tatea bibliotecarelor nu cunosc — 
sau cunosc în insuficientă măsură 
ori deformat — realitatea economică, 
politică, socială a localităţii în care 
activează, nu cunosc şi nu înţeleg 
preferinţele, gusturile, dorinţele citi
torilor, pentru ca în funcţie de aces
tea să-şi planifice şi să-şi organize
ze activitatea. Necunoscîndu-şi citi
torii (care sínt de fapt proprietari şi 
beneficiari ai bibliotecii), lucrătorii 
din aceste unităţi culturale organi
zează manifestări de masă neintere
sante ca formă de desfăşurare şi lip
site de conţinfitul pe care 11 solicită 
realitatea. Uneori, lipsa de răspun
dere profesională îmbracă forme cu 
mult mai grave, cum s-a întîmplat la 
Nocrich, unde din 16 noiembrie 1968 
pînă la mijlocul lui ianuarie 1969 nu 
a mai fost împrumutată nici o carte.

O deficienţă care începe să devină 
supărătoare se află la prea multe. 
dintre bibliotecile afiliate, în care 
sínt — sau ar trebui să fie — înca
draţi bibliotecari obşteşti. La unele 
(cum ar fi cea din Noul Săsesc, co
muna Laslea), încă nu s-a găsit un 
om care să ia în primire fondul de 
cărţi. Oare consiliul popular comu
nal a încercat toate posibilităţile de 
încadrare? Dar colectivul de cadre 
didactice din Noul Săsesc este oare 
atît de restrîns îneît să nu se gă
sească nici unul care să contribuie 
la cultivarea gustului pentru citit al 
cetăţenilor? Ajunşi aici, ne-am per
mite încă o întrebare: intelectualii 
satelor au nevoie oare de dispoziţii 
scrise care să-i oblige la educarea 
culturală, patriotică, estetică, morală 
a celor din jur? Nu ajunge oare con
ştiinţa calităţilor şi posibilităţilor de 
care dispun?

Pornind de la nevoia dinamizării 
activităţii bibliotecilor comunale Co
mitetul judeţean de cultură şi artă a 
organizat în ziua de 3 februarie a.c. 
un instructaj la care au fost invitaţi 
toţi bibliotecarii. Cu această ocazie 
le-au fost date cîteva recomandări 
pe care le-am socotit şi le-am vrut 
utile.

Asupra unora dintre aceste reco
mandări vom reveni acum, accen- 
tuînd ceea ce ni se pare mai impor
tant. Pentru a obţine rezultatele pe 
care credem că orice bibliotecar le 
scontează se impune în primul rînd 
o aşezare pe baze ştiinţifice a în
tregii activităţi cu cartea. Biblioteca 
rul trebuie să efectueze o muncă de 
concepţie. Aceasta presupune docu
mentare socială şi chiar micro-anche- 
te sociale. Datele anchetei se cer in
terpretate şi folosite pentru luarea 
unor măsuri adecvate. Toate acestea 
pentru că nu ne este permis să ne 
fie indiferente preferinţele, gusturile, 
dorinţele cititorilor.

In funcţie de acestea avem post 
bilitatea organizării unor manifestări 
diferenţiate. Spunem aşa pentru că 
de fiecare dată trebuie avut în ve
dere pentru cine organizăm ceva şi 
pentru ce, adică scopul care e ne
cesar să fie clar atît pentru organi
zator cît şi pentru beneficiar.

In ceea ce priveşte publicul vom 
tine cont de vîrstă, sex, grad de pre
gătire profesională şi cultură gene
rală, înclinaţii personale.

Un loc important în acest sens tre
buie să-l ocupe consfătuirile de lucru 
cu cititorii în perioada de întocmire 
a planului de muncă, în felul acesta 
asigurîndu-se eficacitatea muncii.

Credem că în acest mod se poate 
asigura caracterul bivalent al mani
festărilor culturale de masă, nesub- 
estimînd nici funcţia recreativă, nici 
cea formativă.

NICOLAE LAZÄR 
inspector la Comitetul judeţean 

de cultură şi artă
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TIMPUL
Soarele răsare la 7 h şi 27 m şi

apune la 17 h şi 33 m. Vremea se 
răceşte uşor. Cerul va fi mai mult 
noros. Vor cădea precipitaţii locale 
sub formă de lapoviţă şi ninsoare. 
Vîntul va sufla potrivit, cu unele 
intensificări din sectorul nord-ves- 
tic. Minimele vor fi cuprinse între 
minus 3 şi minus 5 grade, iar ma
ximele vor oscila între minus 2 şi 
zero grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Pantoful cenuşă- 

resei (orele 9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 
18,30; 21,00); ARTA: Cuţitul în apă 
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 
20,30); TINERETULUI: Mica romanţă 
de vară (orele 10,00; 12,00; 14 30; 
16,30; 18,30; 20,30); 7 NOIEMBRIE: 
Oscar (orele 10,00; 16,00; 18,00 şi 
20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Expresul 
colonelului Von Ryan (orele 14,00;

16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI: 
Eu te-am iubit (orele 10,00; 16,30; 
18,30; 20,30); UNIREA: Oameni in 
rulotă (orele 16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: Columna 
seriile I şi II (orele 11,00; 15,00; 
18,30).

AGNITA: 8 MAI: Ocolul (orele 
10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Căderea Imperiului roman seriile I 
şi II (orele 18,00).

BAZNA BÄI: Viva Maria (orele 
17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Nebunul din la
boratorul nr. 4 (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Duelul lung (orele 17,00 şi 19,00).

Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 
6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00 şi 4,00 (progra
mul I); 6,05; 7,30; 10,00; 12,00; 14,00; 
18,00; 19,00; 23,00; 0,55 (progra
mul II).

a z t . . .
Radiojurnale: 7,00; 8,00; 16,00;

18,30; 22,00 (programul I); 17,00 (pro
gramul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. Versuri de Theodor Balş; 
9,30 — Ateneu. Schiţă de monografie 
culturală: Oraşul Giurgiu; 12,20 — 
Cronica literară de Matei Călinescu, 
Nichita Stănescu: „Laus Ptolomaei"; 
15,15 — Ţării, inima şi versul; 17,50 
— Tribuna radio; 23,20 — Moment 
poetic. Versuri de Gheorghe Alboiu 
(programul I); 18,05 — Memoria pă- 
mîntului românesc; 21,05 — Scriitori 
la microfon; 22,30 — Cronica lite
rară (programul II).

Teatru radiofonic: Teatru serial: 
20,05 — Donna Alba de Gib Mihă- 
escu (programul I); 10,05 — Marie 
Tudor, de Victor Hugo (programul 
II).

Muzică simfonică: 11,05; 14,10
14,30; 15,30; 16,33; 17,00; 20,50
(programul I); 8,25; 8,35; 12,15; 13,15 
13,40; 15,00; 16,00; 17,42; 19,55; 22,40; 
24,00—1,00 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 6,05; 
8,30; 11,20; 12,00; 13,20; 15,05; 17,45; 
19,00; 19,50; 20,26; 21,25; 22,20; 23,25; 
0,05—5,00 (programul I); 6,10; 7,37;

9,30; 13,00; 14,35; 16,25; 17,30; 18,25; 
23,07 (programul II).

Muzică populară: 5,05; 10,40
12,30; 16,10; 18,05; 19,30 (programul 
I); 6,45; 7,45; 14,10 (programul II).

TELEVIZIUNE
11.00 Consultaţii la matematică 

(clasa a VIII-a)
11.30 Limba rusă. Lecţia 40 

(reluare)
12.00 Limba spaniolă. Lecţia 44
12.30 închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Telex TV.
17,35 Actualitatea in agricultură
17,50 Actualitatea în industrie
18,05 Limba spaniolă. Lecţia 44 

(reluare)
18.30 La porţile cunoaşterii 

Emisiune pentru tineret
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Ţara se pregăteşte de alegeri
19,45 Muzică populară românească
20.00 Varietăţi pe peliculă
20,15 Teleglob — Emisiune de

călătorii geografice. Nepal
20.30 „Contrapunct" — 

emisiune muzicală
21.00 Campionatul european de pa

tinaj artistic. Proba de dans
23.00 Telejurnalul de noapte
23,10 închiderea emisiunii.

întreprinderea 11 instalaţii- 
montaj Bucureşti

serviciul aprovizionării, Bulevardul Armata Poporului, nr. 10, 
sectorul 7, telefon: 31 05 52, oferă spre vînzare unităţilor so
cialiste şi cooperatiste fără repartiţie, pe bază de comandă fermă:

— aparataie electrice
— o gamă bogată de materiale electrice
— diverse materiale sanitare şi termosanitar<
— materiale de construcţii
— diferite profile pentru construcţii
— diferite piese de schimb.

Informaţii suplimentare veţi solicita direct de la serviciu) apro
vizionării, unde se pot consulta şi liste detaliate cu materialele

disponibile.
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PRIN CENTRELE UE CO
MANDĂ DIN d S N A  DIE S t  
OCNA SIBIULUI, ORICE J E L  
DE CONTECŢ1UN/ DE ÎM 
BRĂCĂMINTE PENTRU PE
NEI, BĂRBAŢI S I  COPII, DUPĂ 
ULTIMA LINIE A  MODEI.

CONFECŢIUNILE SE  
EXECUTĂ DIN MATER/ALUt 
COOPERATIVEI SA U  DIN  
MATERIALUL CLIENTULUI

COMENC/LE SE  POT CONTRAC
TA S I  CU PLATA IN  R A TE  IN  
CONDIŢII FOARTE AVANTAJOASE

INFORMAŢII AMĂNUNŢITE S E  PRIMESC LA
CENTRELE DE COMANDĂ. ~ ......  -  '■ . ■■'"Î s
COOPERATIVA A S/6U R Â  CONDIŢIILE D E  CALITATE 
S I  RESPECTAREA TERMENULUI DE EXECUTARE  
STABILIT.

întreprinderea de contractări 
şi achiziţii pentru industria uşoară

SIBIU, str. Ştefan cel Mare, nr. 191, angajează:
— S T A T I S T I C I A N  I

care să îndeplinească condiţiile de studii şi stagiu prevăzute de 
H.C.M. 1 053/1960.

Informaţii suplimentare se pot lua de la telefon: 111 27.

Şeoala de şoferi profesionişti
Sibiu
angajează:

— instructori practică conducere auto, cu 5 ani vechime 
minimă şi studii generale.

Agenţia judeţeană O.N.T. Sibiu
organizează excursii cu autocarul la VIENA în perioadele: 

14—21 martie şi 23—30 martie 1969.
Preţul excursiei, este de 1 873 lei, în care se cuprind şi banii

de buzunar.

ELECTR0MQNTA3
Str L ector nr. 12
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Omul ş i munca sa
Omul, ca fiinţă bio-psiho-soCială nu 

poate exista, realmente, în afara unor 
complicate relaţii cauzale, vizînd a- 
ceastă triadică unitate fundamentală. 
Munca, sub toate aspectele ei contra
dictorii l-a făcut pe om să fie ceea 
ce este şi rămîne condiţia sine qua 
non a existentei şi conştiinţei sociale, 
a progresului şi civilizaţiei. în com
plexul studiului muncii una dintre 
cele mai pasionante componente, dar 
dificile în acelaşi timp, este fără 
doar/ şi poate cea psihologică — re
cent apărută în constelaţia ştiinţelor.

Nu atît fascinaţia noului ci, în pri
mul rind, efectele practice ale psiho- 
■>giei muncii ne-au îndemnat să adre
săm cîteva întrebări, pe această temă, 
prof. Constantin Botez şi cercetătoru
lui Gheorghe Iosil — de la Institu
tul de psihologie al Academiei R.S.R.
— prezenţi în judeţul nostru cu oca
zia acţiunilor organizate de „Pro- 
technica Sibiu ’69".

Rep. Nevoia omului de a se obiec
tiva, într-un alter ego. vizează în 
primul rînd componenta sa psiholo
gică. Mijlocul prin care poate face 
aceasta este, desigur, munca prestată 
în diverse medii. Am dori să ne spu
neţi ceva despre condiţiile în stare 
să asigure aderenta optimă a omului 
la un anumit fel de muncă.

Prof. C. B. — îmi permit să încep 
cu un citat dintr-un mare psiholog 
german: .Nimic nu este mai frumos 
pe lume decît adaptarea omului la 
munca sa". Un adevăr verificat. O 
condiţie esenţială pentru asigurarea 
acelei seninătăţi sufleteşti necesară 
creării bunurilor materiale şi spiritua
le. Se pune însă problema cum poate 
fi realizat practic dictonul „omul po
trivit la locul potrivit"? Aici inter
vine, cu necesitate, psihologia muncii. 
Folosind diverse tehnici de cercetai e 
pot fi detectate însuşirile, aptitudi
nile. ba şi mai mult, chiar gradul de 
inteligentă al oamenilor.

Rep. Şi la ce foloseşte asta?
Prof. C. B. Practic, la două ches

tiuni şi anume: la selecţia profesio
nală şi la orientarea profesională. Di
viziunea muncii a creat o foarte mare 
gamă de meserii. „Cuftpşy .gd. Sâ]£Ji>i 
îp pe care le reclamă fiecare, oa
menii sínt selecţionaţi şi repartizaţi 
pe profesii în conformitate cu strjc- 
tiira lor bio-psihică. Cercetările de 
care vorbeam conferă însă şi posibi
litatea unei judicioase orientări şi 
reorientări profesionale.

Rep. Lucru foarte important, mi se 
pare, mai ales pentru tineret.

Cercetător Gh. I. Şi pentru adulţi, 
deoarece progresul tehnic actual pro
duce, în mod obiectiv, descalificarea 
periodică a unor categorii de profesii
— apar unele noi şi parte din cele 
existente dispar. Apoi se pune pro
blema unor infirmităţi apărute la 
vîrsta maturităţii. în aceste situaţii 
reorientarea profesională joacă un 
rol de prim rang.

Rep. Ce se întreprinde în acest 
sens?

Prof. C. B. Desconsiderate o vreme, 
testele încep, din nou, să vină în 
sprijinul psihologului. Apoi o serie 
de alte tehnici de examinare ne ajută 
să întocmim psihograme, profile psi
hologice pe meserii a căror cunoaş
tere trebuie să constituie o preocu
pare importantă pentru organizatorii 
producţiei şi muncii. Adaug că în 
curînd vor fi înfiinţate institute şi 
oficii de orientare profesională.

Rep. Care sínt coordonatele prin
cipale pe care se desfăşoară cerce
tările de psihologie a muncii?

Prof. C. B. Plastic, aş spune că 
există două faţete ale aceleiaşi pro- 

kbleme: adaptarea omului la muncă şi

adaptarea muncii la om. Pe acestea 
se înscriu cîteva chestiuni concrete: 
aspecte ale igienei, mediului moral şi 
spaţiului de muncă, ale uneltelor şl 
instalaţiilor.

Rep. Dacă se poate, ceva şl mai
concret?

Prof. C. B. Să luăm, de exemplu,
problema culorilor şi a muzicii func
ţionale. în mediile reci de muncă 
pereţii atelierelor să fie zugrăviţi în 
culori calde (roşu, galben, portoca
liu) iar mediile calde să fie compen
sate prin culori reci (verde, albastru). 
Muzica, de asemenea, joacă un rol 
important în crearea unei ambiante 
psihice corespunzătoare. Se ştie că 
orice fabrică îşi are „muzica" ei. La 
difuzoarele din secţii, ateliere să se 
transmită muzică al cărei ton să nu 
interfereze, armonic cu tonul de bază 
al zgomotelor produse de maşini. 
Apoi, ritmul să se sincronizeze cu 
ritmul muncii, întinderea pieselor 
muzicale să nu depăşească o anume 
durată şi în sfîrşit să nu fie muzică 
pasionantă.

Rep. Cîteva cuvinte despre aspec
tul moral al mediului de muncă?

Prof. C. B. Oricare vrea să-i fie 
respectată demnitatea umană, mîn- 
dria (înţeleasă aici în sens pozitiv). 
Conducătorii producţiei în primul 
rînd trebuie să cunoască şi să res
pecte personalitatea celor subordo
naţi, să nu-i jignească prin subapre
cieri, bruscări, atitudini necuviincioa
se . . .

Cercetător Gh. I. . . .  pentru a nu 
crea tensiuni psihice nedorite şi dău
nătoare. Fapt constatat fiind că şeful 
direct reprezintă pentru individ în
săşi societatea, o comportare arogan
tă să zicem a cutărui sau cutărui in
giner, maistru, tehnician duce la 
compromisuri de ordin etic cu im
plicaţii care depăşesc persoanele în 
cauză. Tot pentru realizarea unei in
tegrări armonioase în colectivitate, 
în gruparea oamenilor e bine să se 
tină seama, printre altele, nu numai 
de aptitudini asemănătoare ci şi de 
preferinţe, simpatii reciproce, cvasi- 
identice în felul de a vedea şi ju- 

^gSAjwaairUe.. „ ^ ,*
Prof. C. B. Aici se pune problema 

studierii şi cunoaşterii aprofundate a 
dinamicii grupurilor de muncă, a de
terminării forţelor lor centripete şi 
centrifuge, pentru a se lua măsuri de 
organizare în consecinţă.

Rep. Dorim să ne mai spuneţi ceva 
despre optimizarea spaţiului şi unel
telor de muncă.

Cercetător Gh. I. Indiferent de lo
cul unde se află, omul are nevoie 
de un anumit grad de confort. Aces
ta poate fi determinat ştiinţific. De 
aici începe de fapt acţiunea de orga
nizare a producţiei. Bunăoară, spa
ţiul în care îşi desfăşoară activita
tea, un muncitor să zicem, trebuie 
construit tinîndu-se seama de dimen
siunile dinamice ale corpului aces
tuia. Putem adăuga aici necesitatea 
realizării unei luminozităţi adecvată 
primirii şi transmiterii informaţiei. 
Importantă este şi problema adap
tării uneltelor, maşinilor, instalaţiilor 
la configuraţia bio-psihică a omului, 
în caracteristicile constructive ale a- 
cestora să fie introdus (şi s-a intro
dus în mare parte) elementul psiho
logic. Dacă ar fi să intrăm în amă
nunte am putea aduce nenumărate 
argumente pentru susţinerea celor 
afirmate.

Rep. Vă mulţumim, dar credem că 
cele spuse constituie prin ele însele 
o argumentaţie.

Convorbire consemnată de 
TRAI AN SUCIU

PROGRAM UL
a c tiv ită ţilo r  d e  a z i

5IBIU:
10.00 — Sala clubului „7 No

iembrie" — simpozionul „îngriji
rea şi alimentarea raţională a 
animalelor — condiţii fundamen
tale în obţinerea unor producti 
sporite şi de calitate superioară"
16.00 — In aceeaşi sală, simpo 

zioriul „Tehnologii şi utilaje fo 
tosite pentru îmbunătăţirea caii 
tătii produselor de tricotat obti 
nute din fire sintetice".
16.00 — La uzina „Independen

ta" va avea loc dezbaterea teh- 
nico-organizatorică „Organizarea 
locului de muncă, factor deter
minant în creşterea productivi
tăţii muncii".
17.00 — La întreprinderea „Fia-- 

mura roşie" se va desfăşura o 
sesiune tehnico-ştiintifică, pen
tru lucrătorii din industria u- 
şoară „Cercetări întreprinse pen
tru aplicarea de noi metode în 
sprijinul producţiei".

MEDIAŞ:
17,00 — în sala Consiliului 

popular municipal va avea loc 
un schimb de experienţă cu eco
nomiştii din întreprinderile me-

dieşene pe tema „Normarea şti
inţifică a muncii şi a consumu
rilor de materiale. Rolul ei în 
creşterea producţiei, a producti
vităţii muncii şi a reducerii 
cheltuielilor de producţie".

Manifestările de Ieri din cadrul 
„Protechnicil Sibiu ’69" au cuprins 
principalele centre Industriale ale 
judeţului. La Sibiu, în sala clubului 
„7 Noiembrie", simpozionul „Metode 
eficiente în conducerea întreprinderi
lor" a stîrnit un viu Interes printre 
cei peste 300 de participanţi — 
muncitori, ingineri, tehnicieni şi e- 
conomişti. Referatele susţinute de 
dr. Alexa Manea, ing. Marga Stoe- 
nescu şi economistul Cornel Sabin 
de la I.C.D.T. Bucureşti au abordat 
probleme de cea mai stringentă ac
tualitate privind izvoarele şi eficien
ta sistemului informaţional, folosirea» 
acestuia de către cadrele de condu
cere din unităţile economice.

Ing. loan Niculescu, directorul 
C.E.P.E.C.A. Bucureşti a vorbit des
pre „Incidenţa tendinţelor actuale ale 
dezvoltării ştiinţei şi tehnicii asupra 
formării şi specializării cadrelor de 
conducere". Argumentîndu-şi expune
rea cu proiecţii, a subliniat, mai preg
nant necesitatea folosirii unor forme 
moderne de pregătire şl informare a 
cadrelor de conducere.

După-amiază, tot la Sibiu s-a des
chis în localul clubului „Independen
ta" o interesantă expoziţie cu reali
zări din domeniul organizării ştiin
ţifice a producţiei şi a muncii. In a- 
celaşi local, la ora 18, a avut loc 
o întîlnire a elevilor şcolilor tehnice 
şi profesionale din Sibiu cu Dr. Alexa 
Manea.

La Mediaş, cea de a cincea zi a 
manifestărilor „Protechnica ’69“ a 
fost dedicată unei dezbateri tehnico- 
ştiintifice cu tehnicienii, avînd ca te-

Manifestările
de ieri

mă „Informarea tehnică şi rolul ei în 
promovarea- progresului tehnic".

In fata unui număr mare do ingi
neri şi tehnicieni au conferenţiat ing. 
Cristina Luchi de la I.C.D.T, Bucureşti 
şi ing. Ilié Pătraşcu de la uzinele 
„Tîrnava" Mediaş.

Simpozionul industrial textil „Me
tode şi tehnologii moderne in finisa
rea ţesăturilor", tinut la Cisnădie şi-a 
axat lucrările pe cîteva probleme de 
primă importantă pentru producţia 
textilă. Ing. Elena Ştefan, de la Insti
tutul de cercetări textile Bucureşti a 
vorbit despre procedee moderne de 
texturare a fibrelor sintetice şi poli- 
amidice, despre tehnologiile de fini
sare în obţinerea ţesăturilor elastice 
din mătase cu stabilitate dimensio
nală.

„Vopsirea fibrelor de mătase în bo
bine de aparate tip Obermeier sub 
presiune" a făcut subiectul expunerii 
ing. Maria Mînduc, şefă de secţie la 
„Mătasea roşie" Cisnădie, în care au 
fost sugerate unele îmbunătăţiri ale 
proceselor tehnologice folosite.

Aspecte teoretice şi practice pri
vind încleierea şi vopsirea firelor de 
celuloză regenerată (viscoză), feno
mene ale ».variaţiilor ţesăturilor şi uni
formităţii vopsirii au fost prezentate 
de prof. ing. Mişulin Grindea de la 
Institutul politehnic Iaşi.

Peste 150 de persoane, printre care 
şi reprezentanţi ai beneficiarilor în
treprinderilor textile din judeţul Si
biu, prezenţi în clubul întreprinderii 
„Firul roşu" Tălmaciu au ascultat in
teresantele expuneri ale ing. Man
fred Roll de la Institutul de cerce
tări textile Bucureşti şi Ing. Elena 
Lăzureanu de la „Firul roşu", din 
cadrul dezbaterii cu tema „Utilaje şi 
procedee moderne folosite pentru 
îmbunătăţirea calităţii firelor de ată".

în Agnita, prof. Constantin Botez, 
cercetătorul Gheorghe Iosif de la In
stitutul de psihologie al Academiei 
R.S.R., Gh. Munteanu, de la Fabrica 
de tricotaje şi ing. E. Tăbăcaru de la 
F.I.P.A. au susţinut expuneri în ca
drul simpozionului „Organizarea pro
ducţiei, factor determinant al creş
terii productivităţii muncii".

A

încredere 
şi devotament

Conlcrinţa Naţională a cadrelor 
didactice, care se ţine zilele aces
tea la Bucureşti, moment de o 
remarcabilă importantă in viaţa 
învăţătorilor şi profesorilor din 
ţara noastră, a stîrnit viu interes 
atît in rîndul celor chemaţi să 
educe noile generaţii, cit şi fn 
al elevilor. Astfel, cu ocazia im
portantului eveniment, Ia Şcoala 
generală nr. 9 din Sibiu a avut 
Ioc o adunare a elevilor şi ca
drelor didactice. Sutele de elevi 
şi-au manifestat profunda dragos
te pe care o poartă dascălilor 
lor. Totodată, ei au trimis o te
legramă pe adresa Conferinţei 
Nationale a cadrelor didactice, 
exprimtndu-şi deplina încredere 
în cei care îi îndrumă zi de zi 
şi neţărmuritul devotament fată 
de partid, iniţiatorul tuturor 
transformărilor ce au Ioc în viaţa 
poporului nostru.

Astfel de adunări au avut loc 
şi la alte şcoli din municipiul 
Sibiu.
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Prima fază a ciclului de producţie de la fabrica de confecţii „Steaua roşie* Sibiu", se execută la secţia croi, pregă« 
tindu-se toate detaliile componente ale viitoarelor costume şi raglane din relon şi ţesături din bumbac

O  Z I  ÎN  L U M E A  
T R A C T O A R E L O R

Pe poarta Uzinei de reparaţii, din 
strada Constituţiei, intră zilnic trac
toare deteriorate sau cu caii-putere 
slăbiţi în campania agricolă din 
toamna trecută, în care s-au opintit 
cu tractarea plugurilor şi propul
sarea semănătorilor, cu transportul 
buştenilor din păduri sau cu acţio
narea macaralelor şi a aparatelor 
de sudură de pe şantierele de 
construcţii. Pe aceeaşi poartă ies — 
cu avizul mai marilor uzinei — în 
toaletă nouă şi înzdrăvenite alte 
tractoare, cu întreaga putere a cai
lor înscrişi în foaia matricolă.

în curtea şi halele uzinei specia
lişti în salopete albastre consultă, 
pun diagnostice şi scriu reţete. In 
zone anume amenajate se fac trata
mente, pansamente sau transplanturi 
de piese.

în uzină apar şi tractoare suferind 
de uzură morală. Vin aici, de aseme
nea, tractoare pentru intervenţii de 
prevenire a uzurilor şi a surprizelor 
neplăcute în campaniile agricole 
viitoare.

Activitatea uzinei este organizată 
pe principiul specializării pe secţii: 
şasiuri, motoare, motocompresoare şl 
prelucrări mecanice. Organizarea şti
inţifică a producţiei şi a muncii şi-a 
spus aici cuvîntul prin reamplasarea 
utilajelor cheie: maşini de rectificat 
arbori de motoare, maşini de strun- 
jit şi şlefuit bucşe pentru motoare

şi cele pentru strunjit linii-arbore şi 
biele, în aşa fel încît să se asigure 
optimizarea procesului tehnologic, 
eliminarea încrucişărilor şi a tran
sporturilor inutile. Buna organizare 
ştiinţifică a producţiei, pe flux con
tinuu, s-a reflectat în realizarea pla
nului pe anul 1968 în proporţie de 
116,53 la sută, în obţinerea unui be
neficiu peste plan de 400 000 lei şi 
în economii la preţul de cost de 
68 000 lei.

în trimestrul I al anului curent u- 
zina se încadrează în termenul de 
imobilizare a tractoarelor în repara
ţie şi va termina pînă la 20 februa
rie a.c. toate lucrările de reparaţii 
prevăzute în plan. Este un angaja
ment solemn al colectivului uzinei 
pentru a cărui îndeplinire sînt crea
te toate premisele. „Există la noi — ne 
spunea inginerul Traian Mărgineanu, 
directorul uzinei — specialişti de 
înaltă calificare ca Traian Stănese, 
maistru la şasiuri, loan Sporiş, la 
motoare, Kraus Kâlmân, la motocom
presoare, Ión Stanciu la prelucrări 
mecanice, Ilié Fara, la pompele de 
injecţii, Ion Hărămbaş, Gheorghe 
Kartmann, Anghel Diaconese, Ilie 
Capotă şi numeroşi alti mecanici, 
lăcătuşi şi montori cu bună califi
care, care prin activitatea şi price
perea lor asigură succesele uzinei. 
Bazaţi pe experienţa şi capacitatea 
colectivului, noi nu ne mai limităm

Măsuri organizatorice 
în transportul în comun

Darea în folosinţă a noilor ha
le, remize şi ateliere ale între
prinderii de transporturi din Ca
lea Dumbrăvii, a creat condiţii 
pentru o mai bună organizare a 
întreţinerii şi reparaţiei mijloa
celor auto de transport în comun.

Pentru evitarea scoaterii de pe 
trasee a autobuzelor în cursul zi
lei, activitatea atelierelor a fost

organizată în trei schimburi, re
paraţiile şi lucrările de întreţine
re executîndu-se în schimbul de 
noapte, cu asistenta tehnică a 
maistrului Aurelian Chichiriţă, 
specialist în această ramură. A- 
ceastă măsură organizatorică vi
zează mai buna funcţionare a 
transportului în comun în muni
cipiul Sibiu.

la lucrări de reparaţii şi reconditio- 
nări, ci am trecut la construcţii de 
dispozitive şi maşini noi. Avem în 
producţie curentă instalaţii pentru 
irigaţii în agricultură, subansamble 
la diferite agregate de irigat, ca, de 
exemplu, cuplaje, coturi şi condut- 
te; dispozitive de tracţiune pentru 
noul tip de tractor U 400 şi 8 tipuri 
de containere pentru Uzina de trac
toare din Braşov, cu care avem 
plan de colaborare. Deci, după cum 
se vede, rămînem consecvenţi în ser
viciul mecanizării agriculturii. Pen
tru folosirea cît mai eficientă a ca
pacităţilor uzinei, am cerut anul a- 
cesta suplimentarea planului de pro
ducţie Cu 5 000 000 lei, fată de anul 
trecut, valoare în care ponderea 
principală o vor avea produsele noi 
şi asimilările de produse ca: dispo
zitive de remorcare la tractoare, 
prelate pentru remorci, conducte de 
4 şi 5 ţoii, mese pentru tuns oi, 
flanşe cu mufe etc".

Tehnica, modernă este prezentă în 
această uzină printr-o presă de 63 
tone pentru dispozitive de tracţiune, 
o ghilotină pentru debitat tabla fo
losită la instalaţiile de irigat şi la 
containere, un calandru pentru rula
rea tronsoanelor de irigaţie etc. Inte
resul colectivului pentru introducerea 
noului şi sporirea randamentului în 
producţie este, de asemenea, reflec
tat concret în munca de recondiţio- 
nare a pieselor de tractoare. Rezul
tate bune se obţin aici prin folosirea 
răşinilor epoxidice la fixarea rul
menţilor în carcase şi pe axe. Modi
ficarea constructivă a palierului la 
motorul tip 650, apartinînd inovato
rilor loan Ciupagea, Cornel Lazea 
şi Mihai Schmidt, rezolvă o impor
tantă problemă tehnică a secţiei 
moto-compresoare.

Uzina de reparaţii din Sibiu, prin 
valenţele profesionale ale destoini
cului său colectiv, prin lărgirea ga
mei produselor destinate agriculturii 
şi prin calitatea acestora, aduce as
tăzi o contribuţie substanţială la 
dezvoltarea economiei socialiste a 
judeţului nostru.

IONEL CHEREGI

xv

Integrarea 
frumosului 

în procesul 
instructiv — 

educativ
Asigurarea unităţii de influentă şl 

acţiune în munca educativă repre
zintă una din cerinţele fundamen
tale ale educaţiei. Respectarea aces
tui principiu impune educatorului 
preocuparea de a dezvolta manifes
tările şi însuşirile pozitive ale ele
vilor, orientîndu-le îndeosebi atenţia 
spre ceea ce pot şi trebuie să facă.

In această direcţie este demn de 
subliniat efectul educativ al cercu
lui de artă plastică din Cristian, con
dus de profesoara de desen Bottesch 
Sieglinde. Munca plină de pasiune 
a profesoarei a influenţat pozitiv 
elevii şi astfel în primăvara anului 
1968 la „Expoziţia tinerelor talente" 
organizată Ia Bucureşti, în sala Da
lles, au participat şi 11 elevi din 
Cristian cu lucrările lor. Eleva Anna 
Schune din clasa a V-a a fost premia
tă şi i s-a păstrat lucrarea pentru 
expoziţia internaţională. Autoportre
tul elevei Elise Stieger a fost repro
dus în revista „Cutezătorii“. Ceilalţi 
participanţi au primit locuri în ta
bere, unde li s-au distribuit mate
riale pentru desen şi pictură. Inspec
toratul şcolar judeţean a dispus să 
li se dea şi cărţi.

La expoziţia din acest an, deschi
să în holul mare al Şcolii populare 
de artă din Sibiu, s-au prezentat şl 
lucrări ale elevilor din Cristian. 
Dintre ele se remarcă „Ploaia" şi 
„Tăietorul de lemne” ale elevilor 
Gh. Bălan, din clasa a V-a şi Iosif 
Köbér din clasa a VI-a.

Merită de asemenea subliniată ac
tivitatea profesorului de matematică 
şi fizică Hans Göllner, care condu
ce corul micilor tehnicieni şi în a- 
celaşi timp instruieşte fanfara de 
elevi a claselor V—VIII (singura în 
judeţ) şi o orchestră formată din 
şase tineri acordeonişti.

Activitatea celor doi profesori a- 
sigură astfel cultivarea gustului ar
tistic al elevilor, dezvoltă sensibili
tatea estetică a acestora încă din 
primii ani ai vieţii de şcolar.

MARIA BOCA
inspector metodist la Inspecto
ratul şcolar judeţean

îngrijirea oilor în perioada gestatiei
Practica a dovedit că rentabilita

tea sectorului ovin depinde în cea 
mai mare măsură de pregătirea oilor 
pentru tătare.

In acest an fătarea oilor are loc 
mult mai devreme decît în anii pre
cedenţi, în scopul obţinerii unor pro
duşi viguroşi, cu o greutate mai ri
dicată la predare. Acest proces fi
ziologic se desfăşoară în plină iarnă, 
perioadă în care oile sínt în stabu- 
latie absolută, iar regimul alimentar, 
deseori deficitar şi unilateral, a se
cătuit organismul animal de rezerva 
energetică oferită de păşune. Dez-

Oră de sculptură la Liceul de muzică şi arte plastice din Sibiu

voltarea fetusului răpeşte mamei o 
serie de substanţe nutritive. Dacă a 
intrat în iarnă Intr-o bună stare de 
întreţinere mama cedează aceste 
substanţe fără a se resimţi. în 
schimb, dacă starea de întreţinere a 
oii nu este corespunzătoare, noul 
organism se va dezvolta în condiţii 
dificile. Aqeastă situaţie produce a- 
desea grave tulburări de ambele 
părţi.

Nu trebuie să fim nepăsători dacă 
o oaie fată sau nu, dacă a pierdut 
sarcina sau a dat naştere unui pro
dus neviabil. Dacă unii lucrători din 
sectorul zootehnic privesc această 
stare cu indiferentă, eficienta eco
nomică a acestui sector este pusă în 
cumpănă.

Din momentul avortului şi pînă la 
noul ciclu de călduri oaia produce 
o pierdere pentru unitate cu cel pu
ţin 200—250 lei. Pierderea cea mai 
mare o constituie Însă mielul avor
tat care, în condiţii normale, putea 
fi valorificat cu 100—150 lei.

Dacă după avort sau după moar
tea noului născut oaia nu este mul
să, laptele scade treptat pînă la com
pleta suprimare a secreţiei lactate pe 
întreaga perioadă. Adeseori se pro
duc diferite infecţii microbiene la 
nivelul glandei mamare, iar anima
lul este practic pierdut pentru pro
ducţie. Crescătorii de oi ştiu cîte 
greutăţi le produc aceste animale 
care, în cele din urmă, sínt abando
nate şi neglijate chiar şi sub raport 
alimentar.

O oaie produce anual circa 40— 
45 litri de lapte, în valoare de 120— 
135 lei. în cazul pierderii mielului 
nu se mai poate vorbi de rentabili
tatea creşterii oii.

Prolificitatea oilor nu este strîns 
legată de hrană. Dacă întreţinerea 
lor este bună, numărul de fătări du

ble creşte, iar greutatea mieilor Ia 
naştere este mai mare. în timpul 
gestatiei, oile trebuie să primească 
1—1,5 kg fîn de bună calitate, 1—2 
kg de rădăcinoase, 1—2 kg de nutret 
însilozat, sare sub formă de bolo
vani. Dacă nutreţurile administrate 
sínt de calitate mai slabă, se va su
plimenta hrana oilor cu 0,200—0,300 
kg concentrate. Cu 20—25 zile înain-

SFATUL
SPECIALISTULUI

te de tătare şi cu 10—15 zile după 
fătare, nutreţurile murate vor fi 
scoase din alimentaţia lor. Apa ad
ministrată va trebui să fie călduţă, 
iar dacă nu este posibil acest lucru 
se va da oilor apă de fîntînă proas
păt scoasă sau ţinută o zi în încă
peri călduroase. Nu trebuie uitat că 
adăpatul oilor în pîraie poate de
termina avortul în masă.

Cu cel puţin 30 de zile înainte de 
fătare, oile vor primi, pe lîngă cele
lalte nutreţuri, şi cretă furajeră 
pentru a se stimula dezvoltarea sche
letului fetusului. Concentratele vor fi 
administrate în jgheaburi dispuse pa
ralel unele cu altele, la distante 
variabile şi în număr suficient, evi- 
tînd aglomerările şi deci favorizarea 
avorturilor mecanice.

înainte de fătare cu 15—20 de zile 
trebuie să se facă codirea oilor. Prin 
acest procedeu se recuperează anual 
sute de kilograme de lină în fiecare 
unitate. Această operaţiune trebuie 
făcută cu grijă, ştiind că animalul se 
găseşte în ultima perioadă a gesta
tiei. La C.A.P. Şura Mică, în cei 
6—7 ani de cînd se practică coditul

înainte de fătare, avorturile semna
late au fost neglijabile. Recoman
dăm ca manipulările necesare codi
tului să fie efectuate cu multă aten
ţie. Din punct de vedere sanitar-ve- 
terinar, coditul oilor înainte de fă
tare are o însemnătate deosebită. Se 
ştie că în timpul fătării oaia elimină 
o serie de secreţii. Depozitate, ele 
devin medii prielnice dezvoltării mi
crobilor saprofiţi, capabili în unele 
cazuri să producă îmbolnăviri. Cel 
mai mult va suferi noul născut, care 
este sensibil la orice infecţie.

înainte de fătare cu 5—6 zile se 
va forma, în cadrul aceleiaşi turme, 
loturi separate. Cu cît vor fi mai 
multe loturi, cu atît fătările se vor 
desfăşura în condiţii mai bune. Orice 
aglomerări pot produce pierderi Ire
cuperabile. Declanşarea fătărilor în 
masă are o deosebită importantă. 
Pentru acest lucru trebuie să cunoaş
tem precis ziua cînd au fost intro
duşi berbecii la montă. Cunoscînd 
durata gestatiei la oaie, vom putea 
determina cu precizie declanşarea 
campaniei de fătări. După formarea 
loturilor, se trece la completarea aş
ternutului cu paie sau pleavă usca
tă în strat de 5—10 cm, creînd un 
pat cald şi curat pentru fătare. în 
fiecare saivan se vor amenaja boxe 
de fătare pentru oile care refuză să 
primească mieii. Va trebui suprave
gheat cu atenţie sistemul de venti
laţie, suprimîndu-se orice posibilitate 
de formare a curenţilor reci de aer, 
factori nocivi pentru noii născuţi. 
După ce mieii s-au înzdrăvenit şi 
îmbrăcămintea pieloasă s-a uscat, în 
zilele însorite pot însoţi oile-mame 
afară din saivan, pentru a se mişca 
şi pentru a se întări.

I. MĂRGINEANU
medic veterinar
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PARIS

Cea de-a treia şedinţă 
plenară a Conferinţei 
în problema Vietnamului

Paris 6 (Agcrpres). — In capitala 
Franţei a avut loc joi cea de-a treia 
şedinţă plenară a Conferinţei în pro
blema Vietnamului. Lucrările confe
rinţei au fost deschise de Tran Buu 
Kiem, şeful delegaţiei F.N.E. din 
Vietnamul de Sud. El a respins pro
punerile S.U.A. cu privire la resta
bilirea „zonei demilitarizate", pre
cum şi pretinsele acţiuni de „reci
procitate", întrucît o astfel de cere
re, a spus el, ar însemna „a pune 
pe acelaşi plan agresorul şi victima 
^agresiunii". Subliniind în continuare 
jcă Statele Unite au trimis în Vietna
mul de Sud 600 000 de soldaţi, Tran 
Buu Kiem a arătat că „poporul viet
namez, care apără propriul său teri
toriu are datoria sacră şi dreptul 
inalienabil de a se uni strîns în ve
derea luptei împotriva agresorului. 
Această datorie legitimă de apărare 
nu i-o poate interzice nimeni".

In încheierea intervenţiei sale, 
Tran Buu Kiem s-a pronunţat din 
nou „pentru retragerea forţelor mi
litare americane din Vietnamul de 
Sud, precum şi a acelora care spri
jină S.U.A., pentru desfiinţarea ba
zelor militare americane, astfel încît 
populaţia sud-vietnameză să-şi regle
menteze singură propria sa soartă, pe 
baza programului politic al F.N.E., 
fără nici un amestec străin", In con
tinuare a luat cuvîntul Xuan Thuy, 
şeful delegaţiei R.D. Vietnam. El s-a 
pronunţat în favoarea reglementării 
problemei vietnameze at ît pe plan 
politic cît şi militar. „A separa a- 
ceste două chestiuni ar însemna să 
acceptăm manevrele S.U.A. de a 
perpetua războiul de agresiune, con
tinuarea politicii neocolonialiste, di

vizarea Vietnamului, transformarea 
părţii de sud a Vietnamului într-o 
bază militară americană, precum şi 
încălcarea drepturilor naţionale fun
damentale ale poporului vietnamez, 
drepturi recunoscute de acordurile 
de la Geneva din 1954". Xuan Thuy 
a menţionat, de asemenea, că Sta
tele Unite sínt agresorul, iar poporul 
vietnamez luptă împotriva agresiu
nii. In încheiere, Xuan Thuy a ară
tat că „reprezentanţii R.D, Vietnam 
şi F.N.E. din Vietnamul de Sud au 
poziţii precise şi propuneri logice, 
rezonabile la conferinţă". „Numai 
luînd în considerare ca bază aceste 
propuneri, a spus Xuan Thuy, lucră
rile conferinţei pot avansa spre o 
soluţionare politică a problemei 
vietnameze".

Cît priveşte pe şeful delegaţiei 
S.U.A., Flenri Cabot Lodge, acesta 
a arătat că „fără un acord asupra 
problemelor militare va fi foarte di
ficil să se ajungă la o soluţionare a 
problemelor politice interne în Viet
namul de Sud". El a cerut din nou 
delegaţilor R.D. Vietnam şi F.N.E. 
din Vietnamul de Sud să-şi îndrepte 
atenţia în primul rînd spre „proble
mele militare", urmînd ca „chestiu
nile politice" să fie reglementate 
„de populaţia sud-vietnameză". Ulti
mul care a luat cuvîntul a fost re
prezentantul administraţiei de la 
Saigon, Pham Dang Lam. Întreaga 
pledoarie a sa a fost axată pe sus
ţinerea propunerilor făcute anterior 
de delegaţia S.U.A. Ca şi la prece
dentele şedinţe, cuvîntarea sa a fost 
presărată din nou cu atacuri la a- 
dresa R.D. Vietnam şi F.N.E. din 
Vietnamul de Sud.

A gen d a
d ip lo m a tică

Moscova 6 (Agerpresj. — La 6 
februarie, Leonid Brejnev, secretar 
general al C.C. al P.C.U.S., l-a pri
mit pe ministrul de externe al 
R. S. Cehoslovace, Jan Marko, a- 
îlat în vizită oficială în U.R.S.S. 
Au fost discutate probleme legate 
de dezvoltarea continuă a relaţii
lor de prietenie şi colaborării mul
tilaterale între U.R.S.S. şi Ceho
slovacia, anunţă agenţia TASS.

Jan Marko a fost primit, de ase
menea, de Nikolai Podgornîi, pre
şedintele Prezidiului Sovietului 
Suprem al U.R.S.S., şi a avut o 
convorbire cu ministrul de exter
ne, Andrei Gromîko.

Bonn 6 (Agerpres). — Ministrul 
de externe al Angliei, Michael 
Stewart, s-a întîlnit miercuri cu 
colegul său vest-german, Willy 
Brandt, la Buehler-Hoehe, unde şe
ful diplomaţiei R. F. a Germaniei 
se află în convalescentă. Stewart 
s-a oprit în localitatea amintită 
din Pădurea Neagră în drum spre 
Luxemburg unde urmează să par
ticipe la sesiunea Consiliului 
Ministerial al Uniunii Europei 
Occidentale.

Viena 6 (Agerpres). — J. Taba- 
cek, ministrul comerţului exterior 
al R.S. Cehoslovace, şl F. Barbi- 
rek, ministrul comerţului R.S. 
Slovace, au făcut o vizită oficială 
în Austria.

„în cursul convorbirilor cu re
prezentanţii Austriei am avuţ con
sultări cu privire la posibilităţile 
de îmbunătăţire a relaţiilor eco
nomice dintre cele două ţări, care 
deocamdată nu corespund tradi
ţionalelor schimburi comerciale 
dintre cele două ţări vecine", a 
declarat înainte de plecare J. Ta- 
bacek unui corespondent al a- 
genţiei CTK.

Cuvîntarea lui A. Dubcek la con
sfătuirea comandanţilor şi 
activiştilor de partid din armată

D e c l a r a ţ i a  preşedintelui 
Ayub K h a n

® Senatorul JoSeph Montoya 
a cerut în Senat ca Statele Unite 
să înceapă retragerea. trupelor 
din Vietnam, subliniind că ,,a so
sit timpul ca guvernul de la Sai
gon să meargă mai departe sin
gur". „Poporul sud-vietnamez, a 
spus senatorul, are şi aşa destui 
conducători şi noi nu trebuie să 
ne alăturăm acestei liste. Marile 
cheltuieli făcute în Vietnam ne-au 
împiedicat să rezolvăm probleme
le noastre urbane, încordarea ra
sială, • criminalitatea şi sărăcia. 
Cunoaştem o criză morală în ta
ră care dezbină conştiinţa noastră 
naţională".

Subliniind că peste 30 000 de 
americani au murit în Vietnam, 
senatorul Montoya a arătat că 
„multe unităţi ale armatei saigo- 
neze continuă să evite să lupte 
cu partizanii".

@ Cosmonautul american Frank 
Borman, care se află in vizită la 
Paris, a primit un cadou original. 
Nepotul marelui maestru al lite
raturii de anticipaţie ştiinţifică, 
Jules Verne, i-a inmînat cosmo
nautului un tablou reprezentînd 
capsula siderală imaginată de 
scriitor şi replica ei reală, cabina 
„Apollo-8", plutind pe apele Pa
cificului după reîntoarcerea sa pe 
Pămînt.

9  La şedinţa plenară a Consi
liului pentru comerţ şi dezvoltare 
se discută în prezent raportul Se
cretariatului asupra aplicării unei 
rezoluţii cu privire la informarea 
opiniei publice asupra activităţii 
U.N.C.T.A.D., iniţiată de România. 
Şeful delegaţiei române, Gheor- 
ghe Dolgu, a mulţumit delegaţilor 
care au colaborat cu delegaţia 
română pentru adoptarea acestei 
rezoluţii la Conferinţa de la New 
Delhi, exprimîndu-şi satisfacţia 
pentru ecoul pe care-1 are ea în 
rîndurile membrilor organizaţiei.

@ Ciclonul „Dany", care s-a 
abătut asupra coastelor estice ale 
insulei Madagascar, a pricinuit 
mari daune materiale într-o serie 
de localităţi ale insulei care au 
fost inundate de ploile tropicale. 
Ciclonul „Dany" înaintează spre 
regiunea strîmtorii Mozambic.

Dacca 6 (Agerpres). — Preşedintele 
Ayub Khan a declarat joi că guver
nul său consideră ca ridicată starea 
de urgentă decretată în Pakistan în 
1965, anunţă agenţia U.P.I.,

Declaraţia şefului statului este in
terpretată drept un răspuns la cere
rile Comitetului acţiunii democratice 
din care fac parte opt partide de 
opoziţie pakistaneze, care a făcut 
cunoscut că participarea liderilor

Mişcarea grevistă 
din Irlanda

Dublin 6 (Agerpres). — Personalul 
de întreţinere din labricile şi uzi
nele Irlandei a declarat o grevă in 
sprijinul revendicărilor ae i lărire a 
salariilor. Această grevă a paralizat 
activitatea in peste 200 întreprinderi 
industriale şi a afectat serios trafi
cul naval curent intre irlanda si 
Marea Britanie. Grevei i s-au alătu
rai ulterior muncitorii de la fabricile 
de piine şi brutăriile din Dublin. 
Doar spitalele şi alte rîteva institu
ţii ale asistentei sociale sínt aprovi
zionate normal cu piine.

Se apreciază că aproximativ 70 000 
de salariaţi au încetat lucrul, parti- 
cipînd la cea mai importantă mişcare 
grevistă de la întemeierea statului 
irlandez.

partidelor respective la convorbiri
le. iniţiate de şeful statului, este 
determinată de ridicarea anticipată 
a stării de urgentă în vederea creării 
unei „atmosfere favorabile" negocie
rilor.

Agenţiile de presă menţionează că 
în declaraţia făcută la Dacca/ preşe
dintele Ayub Khan a reafirmat punc
tul de vedere al Ligii musulmane, 
potrivit căruia nu vor ti acceptate 
nici un fel de modificări in constitu
ţie decit acelea care corespund men
ţinerii stabilităţii interne. Liga mu
sulmană şi Ayub Khan nu au preci
zat însă că vor fi luate în conside
rare toate sugestiile şi propunerile 
menite să pună capăt actualei ten
siuni politice din Pakistan.

Praga 6 (Agerpres). — Luînd cu
vîntul la consfătuirea comandanţilor 
şi activişrtilor de partid din armată, 
Alexander Dubcek, prim-secretar al 
C.C. al P.C. din Cehoslovacia, a a- 
rătat că în ultimul timp situaţia din 
ţară a fost foarte complexă. Sîntem 
conştienţi, a spus el, că numai po
ziţia hotărîtă a conducerii şi a în
tregului partid şi maturitatea politică 
a poporului au ajutat la preîntîmpi- 
narea unei încordări maxime şi au 
permis să fie stăpînită situaţia. Ma
joritatea covîrşitoare a poporului 
sprijină pe deplin politica conducerii 
de partid şi de stat, în care vede 
calea reală şi de nădejde pentru în
făptuirea şi dezvoltarea în condiţiile 
date a rezultatelor pozitive ale evo
luţiei de după ianuarie. Acest lucru 
reiese din numeroasele rezoluţii so
site pe adresa C.C. al P.C. din Ceho
slovacia. Oamenii sínt conştienţi pe 
deplin că este deja timpul să se 
treacă la fapte, la activitatea prac
tică, a venit timpul cînd după dis
cuţii trebuie să urmeze hotărîri, iar 
după hotărîri îndeplinirea lor în mod 
disciplinat. în actualele condiţii ex
cepţionale, a spus Al. Dubcek, nu 
putem fi de acord cu acţiunile care 
duc la instabilitate ideologică, po
litică şi organizatoric^ în şînul 
partidului, Lupta hotărîtă pentru rea
lizarea sarcinilor politicii de după 
ianuarie a C.C. al P.C. din Ceho
slovacia constituie linia principală a 
consolidării, în al cărei proces de 
înfăptuire se vor crea în acelaşi 
timp condiţiile pentru pregătirea şi 
efectuarea alegerilor, congreselor 
partidului şi întăririi suveranităţii 
ţării, pentru care C.C. al P.C. din 
Cehoslovacia şi guvernul au luat

măsuri corespunzătoare de mult 
timp. Unitatea de acţiune a parti
dului este incompatibilă cu crearea 
în sînul lui a unor grupări diferite 
cu editarea şi difuzarea de materiale 
nelegale îndreptate împotriva parti
dului, cu prezentarea tendenţioasă a 
concluziilor trase de organele de 
partid.

Ţelul nostru, a continuat Al. Dub
cek, îl constituie crearea unei ar
mate bine pregătite, înzestrate cu 
tehnica cea mai modernă, cu o 
înaltă disciplină, o armată conştien
tă, pătrunsă de sentimentul patrio
tismului socialist, o armată care să 
poată constitui garanţia securităţii 
noastre. Atîta timp cit va exista 
N.A.T.O., atîta timp cît nu va fi 
lichidată scindarea Europei în două 
blocuri, şi această scindare nu va fi 
înlocuită printr-un sistem de securi
tate colectivă — ceea ce constituie 
şi dorinţa noastră — vom contribui 
în mod pozitiv la consolidarea Tra
tatului de la Varşovia, a declarat 
primul secretar al C.C. al P.C. din 
Cehoslovacia, relevînd, totodată, 
condiţiile necesare asigurării unei 
politici de coexistentă paşnică. Parti
dul nostru, statul nostru socialist 
s-au situat întotdeauna şi .se situează 
pe principiile internationalisipului 
proletar şi solidarităţii socialiste.

Trebuie să găsim în noi forţe pen
tru a soluţiona cu consecventă sar
cinile contemporaneităţii — a spus 
Al. Dubcek —• exprimîndu-şi convin
gerea că C.C. al P.C. din Ceho
slovacia, conducerea de partid şi de 
stat vor avea în această perioadă 
complexă sprijinul deplin al armatei.

R.S. CEHOSLOVACĂ: Noua linie 
de producţie semiautomată a Fa
bricii de panouri din Vintirov, 

Boemia de Vest

Creşterea continuă 
a producţiei agricole 
a R.P.D. Coreene

Phenian 6 (Agerpres). — Luînd 
cuvîntul în cadrul Consfătuirii mun
citorilor din agricultura R.P.D. Co
reene, Kim Ir, prim-vicepreşedinte al 
Cabinetului de Miniştri al R.P.D. Co
reene, a menţionat între altele, că 
muncitorii din agricultură întîmpină 
cea de-a 20-a aniversare a procla
mării republicii cu importante suc
cese în toate ramurile agriculturii. 
Vorbitorul a arătat că în ciuda unor 
condiţii atmosferice nefavorabile, 
în anul trecut s-a obţinut o creştere 
simţitoare a producţiei de cereale, 
cu 11 la sută faţă de anul 1967. Suc
cese însemnate au fost obţinute şi în 
alte ramuri ale agriculturii. A cres
cut producţia de legume, iar cea de 
fructe s-a dublat în comparaţie cu 
anul precedent. In urma eforturilor 
depuse de muncitorii din domeniul 
zootehniei anul trecut producţia de 
carne a crescut cu 26 la sută fată 
de 1967. Rezultate bune au fost ob
ţinute în domeniul aviculturii şi se 
apreciază că în acest domeniu există 
posibilităţi care vor permite, într-un 
termen scurt, satisfacerea nevoilor 
crescînde ale populaţiei în ce pri
veşte consumul de carne de pasăre 
şi ouă.

Vorbitorul a subliniat faptul că 
creşterea continuă a producţiei agri
cole a dus la întărirea economică a 
cooperativelor agricole, a contribuit 
la creşterea nivelului de viată ma
terial şi cultural al membrilor secto
rului socialist al agriculturii.

S e s iu n e a  C o n s i l iu lu i  
M in is te r ia l  a i  U .E .O .

Luxemburg 6 (Agerpres). — Joi a 
început la Luxemburg o sesiune de 
două zile a Consiliului Ministerial al 
Uniunii Europei Occidentale, care 
grupează cele şase state membre ale 
Pieţei comune şi Marea Britanie. La 
lucrări participă cinci miniştri de ex
terne, iar Franţa şi R.F. a Germaniei 
sínt reprezentate de secretari de 
stat. (Michel Debré se află într-o 
vizită oficială în Spania, iar Willy 
Brandt este bolnav).

In prima zi a dezbaterilor a fost 
adoptată o hotărîre cu privire la or

ganizarea de consultări între „cei 
şapte" în problemele politice. Repre
zentantul francez, Jéan de Lipkovski, 
a respins — potrivit relatărilor trans
mise de agenţiile de presă — o 
propunere italiană ca aceste consul
tări să aibă un caracter obligatoriu.

In cercurile din preajma conferin
ţei se menţionează că liotărîrea de a 
se proceda la „consultări facultative" 
reflectă împotrivirea faţă de orice 
tentativă de a se impune statelor 
membre măsuri adoptate într-un ca
dru supranational.

O R I E N T U L
APROPIAT

Paris 6 (Agerpres). — Comisia A- 
părării Nationale şi Foitelor Armate 
a Adunării Naţionale franceze a luat 
miercuri după-amiază în discuţie pro
blema embargoului impus livrărilor 
de armament către Israel. In expu
nerea prezentată în fata comisiei, mi
nistrul armatelor, Pierre Messmer a 
precizat că hotărirea de a institui un 
embargou care înşă nu s-a referit de
cit la material aerian, în special la 
livrarea unor avioane de luptă de 
tipul „Mirage-5" a fost luat îndată 
după începerea ostilităţilor din iunie 
1967, fiind limitată la ţările aflate in 
luptă, adică Israel, R.A.U., Iordania 
şi Siria. După operaţiunea de pe 
aeroportul din Beirut, a spus minis
trul, s-a hotărît să se procedeze la o 
aplicare mai riguroasă a embargou
lui în ceea ce priveşte Israelul, în 
timp ce pentru statele arabe amintite 
mai sus să se păstreze acel emba 
gou parţial.

Comisia a respins moţiunea care 
cerea ridicarea embargoului cu 7 
voturi pentru, 5 contra, şi 7 abţineri. 
O altă moţiune prevăzînd extinderea 
embargoului aplicat Israelului şl a- 
supra ţărilor arabe a fost, de aseme
nea, respinsă cu majoritatea de vo
turi.

Le_

New York 6 (Agerpres). — Diplo
maţi acreditaţi la O.N.U., citati de 
agenţia Reuter, au anunţat că se aş
teaptă începerea în curînd a unor 
convorbiri bilaterale între reprezen
tanţii la O.N.U. ai celor patru mari 
puteri, consacrate examinării situa
ţiei din Orientul Apropiat, Aceste 
convorbiri vor constitui un preludiu 
la consultările pe scară mai largă în
tre reprezentanţii Angliei, Franţei, 
S.U.A. şi U.R.S.S., în baza propunerii 
guvernului francez, care vor începe, 
probabil, la sfîrşitul acestei luni sau 
la începutul lunii viitoare.

Ambasadorul S.U.A. la O.N.U., 
Charles Yost, a avut miercuri o în
trevedere cu ambasadorul Franţei, 
Armand Berard, cu care a discutat 
probleme legate de proiectata con
ferinţă. Potrivit agenţiei U.P.I., se 
consideră că la convorbirile prelimi
nare vor lua parte şi reprezentanţii 
la O.N.U. ai Israelului şi ţărilor ara
be. Se crede că Gunnar Jarring, re
prezentantul special al secretarului 
general al O.N.U. în Orientul Apro
piat, nu va participa, dar el va fi 
consultat de reprezentanţii ţărilor in
teresate.

„Val de arestări 
în Kuweit"

Kuweit 6 (Agerpres). — „Val de 
arestări în Kuweit", informează ulti
mele ştiri transmise de corespon
denţii de presă din capitala küwéi- 
tiană. Arestările au fost hotărîte de 
oficialităţile tării în urma unei ex
plozii care s-a produs în imediata 
apropiere a unei clădiri guvernamen
tale.

Potrivit unor rapoarte oficiale, 
peste trei sute de persoane ar fi 
reţinute pentru cercetări. De aseme
nea, se menţionează că alte '418 au 
fost găsite, în urma raziilor între
prinse, fără permisul care autori
zează stabilirea în Kuweit. Cea mai 
mare parte dintre acestea, relatează 
ziarul „Al rai Al Aam", principala 
publicaţie din Kuweit, au şi fost ex
pulzate.

S.U.A.: Washington — vedere 
panoramică

Conferinţa de presă 
a lui Nixon

U.R.S.S.: O nouă turbină în faza fi
nală de execuţie la Uzina metalur

gică din Leningrad

Washington 6 (Agerpres). — Pre
şedintele S.U.A., Richard Nixon, a 
prezentat joi, în cursul unei confe
rinţe de presă, poziţia Statelor Unite 
în principalele probleme internatio
nale. El a anunţat cu această ocazie 
că, începînd de la 23 februarie, va 
efectua un turneu în Europa occi
dentală, vizitînd Bruxellesul, Londra, 
Berlinul Occidental, Bonnul, Roma şi 
Parisul. Preşedintele va fi însorit de 
secretarul de stat al S.U.A., William 
Rogers, şi de principalul consilier 
prezidenţial Henri Kissinger. După 
cum a declarat R. Nixon vizita sa 
va avea un caracter de lucru, atenţia 
prin'cipală fiind consacrată relaţiilor 
bilaterale, precum şi problemelor re
feritoare la „viitorul Europei" occi
dentale. In legătură cu aceasta, însă, 
el a reafirmat ca scop al politicii 
S.U.A., „întărirea şi revitalizarea 
NATO".

tn legătură cu o eventuală înttl- 
nire cu conducătorii sovietici, pre
şedintele a arătat că, după părerea 
sa, o întîlnire la nivel înalt, bine 
pregătită, trebuie să aibă loc la un 
moment, dat în viitor, şi că are in
tenţia ca la întoarcerea din Europa 
să studieze această problemă.

Referindu-se la convorbirile de 
pace de la Paris, preşedintele a ară
tat că împreună cu şeful delegaţiei 
americane de la Paris, Cabot Lodge, 
va examina „progresul realizat pina 
în prezent", menţionînd că S.U.A. sínt

interesate în separarea aspectelor 
politice de cele militare. Deşi a afir
mat că „reîntoarcerea trupelor ame
ricane ramîne pe locul principal pe 
agenda priorităţilor", R. Nixon a con- 
ditionat-o de astfel de factori ca in
tensificarea programului de instruire 
a militarilor regimului de la Saigon.

Abordînd situaţia din Orientul A- 
propiat, preşedintele S.U A. a subli
niat necesitatea intensificării efortu
rilor pentru realizarea păcii în aceas
tă regiune. In această ordine de idei, 
el a precizat că S.U.A. va sprijini 
în continuare misiunea reprezentan
tului special al secretarului general 
al O.N.U. în Orientul Apropiat, 
Gunnar Jarring, precum şi alte ini
tiative. Preşedintele a arătat că 
S.U.A. sínt de acord să participe în 
cadrul O.N.U. la convorbiri bilate
rale, la convorbiri între S.U.A., 
U.R.S.S., Marea Britanie şi Franţa, 
la convorbiri cu ţările Orientului 
Mijlociu.

Cu privire la politica comercială 
pe care S.U.A. intenţionează să o 
promoveze pe plan internaţional, 
R. Nixon şi-a reafirmat părerea că 
interesele S.U.A. în lume pot fi 
servite mai bine prin promovarea 
unor relaţii comerciale normale de
cit prin recurgerea la o politică pro- 
lecţionistă. Totodată, el a arătat că 
acordă o atenţie deosebită contingen- 
tării unor produse şi instituirii unor 
restricţii vamale de la caz la caz.

M ăsurile rep resive  nu p o t s tă v ili  lupta * 
pentru  dem ocraţie ş i  lib erta te  in Spania

Pentru prima oară de la sfîrsitul 
războiului civil din, Spania, pe între
gul teritoriu al acestei ţâri a fost 
proclamată starea excepţională. A- 
cest fapt are drept consecinţă supri
marea a cinci principale articole ale 
constituţiei tării şi oferă politiei po
sibilitatea ca, după bunul său plac, 
să intensifice percheziţiile, arestări
le şi deportările; în baza legii ex
cepţionale sínt interzise posibilită
ţile de exprimare liberă şi se supri
mă orice drept de asociere.

Autorităţile nu au întîrziat să fa
că uz de noile şi amplele preroga
tive pe care le-au obţinut. Arestă
rile s-au tinut lant la Madrid şi în 
alte oraşe spaniole. Numărul* celor 
arestaţi nu este cunoscut cu precizie, 
însă din putinele informaţii care so
sesc de la Madrid rezultă că numă
rul celor arestaţi, în numai cîteva 
zile, este mai mare de 1 500. Nume
roşi conducători ai consiliilor munci
toreşti (organizaţii sindicale nerecu
noscute de guvern); jurişti, profesori 
universitari, ziarişti au fost depor
taţi în localităţi izolate din Anda
luzia şi Castilia. în rîndul celor a- 
restari şi deportaţi se află persoane 
cu vederi de stînga, lideri ai miş
cării catolice, politicieni de centru 
şi chiar de dreapta.

Amploarea represiunii indică, po
trivit părerii majorităţii comentato
rilor, faptul că regimul spaniol a 
urmărit să elimine, prin intermediul 
stării excepţionale, orice manifestare

de opoziţie, indiferent de . culoarea 
sau virulenta ei, deoarece aceasta se 
făcea tot mai simţită în societatea 
spaniolă. In prezent, regimul gene
ralului Franco nu este contestat nu
mai de forţele de stingă, ci şl de 
o bună parle a mişcării catolice, ca

la care sínt supuşi deţinuţii politici.
Starea excepţională are drept scop, 

totodată, să pună capăt şi polemici
lor care există între diverse gru
puri guvernamentale în legătură cu 
succesiunea generalului Franco. De 
mai multă vreme a devenit cunos-

C O M E N T A R I U
re s-a ridicat cu vigoare împotriva 
imobilităţii regimului, de „tradiţiona
liştii" recent umiliri prin expulzarea 
din Spania a prinţului de Bourbon 
— Parma, precum şi de „tinerii fa- 
langişti", care şi-au asimilat accente 
anticapitaliste şi de dreptate socială, 
de republicanii în general, care s-au 
regăsit în frontul larg al opoziţiei. 
O opoziţie care nu a rămas nici
decum inactivă. Grevele şi acţiunile 
revendicative ale muncitorilor s-au 
succedat continuu; o vastă mişcare 
împotriva regimului s-a născut şl s-a 
manifestat cu' vigoare în universi
tăţi; catolicii au ocupat bisericile la 
Madrid, Oviedo, Valencia, San Se
bastian şi Bilbao; majoritatea avoca
ţilor din barourile de la Madrid, 
Barcelona şi San Sebastian s-au pro
nunţat pentru desfiinţarea „tribuna
lelor speciale ale ordinei publice"; 
aproximativ 1 500 de intelectuali au 
semnat o petiţie în care cer deschi
derea unei anchete asupra torturilor

cută dorinţa generalului Franco de 
a reglementa această problemă de
licată în afara oricărei polemici sau 
critici. Guvernul a dorit, de aseme
nea, să aibă mină liberă în adopta
rea noii legi sindicale aflate în; pre
gătire şi care, datorită prevederilor 
ei, mai mult decit reacţionare, este 
violent criticată nu numai de opo
ziţie, ci chiar şi de... episcopatul bi
sericii catolice.

Decretarea stării excepţionale şi 
represiunile care i-au urmat au stîr- 
nit un puternic val de proteste 
atît în Spania, cît şi în străinătate. 
Partidul Comunist din Spania a dat 
publicităţii o declaraţie în care de
mască caracterul reacţionar al mă
surilor cu privire la instaurarea stă
rii excepţionale şi cheamă poporul 
spaniol să lupte cu toată energia 
pentru recîştigarea drepturilor sale 
politice şi a libertăţilor cetăţeneşti. 
Drept urmare, în numeroase oraşe 
spaniole au avut loc impresionante

mitinguri şi demonstraţii de protest. 
Pretutindeni, în întreaga lume for
ţele progresiste şi-au exprimat soli
daritatea cu lupta poporului spaniol. 
Un număr de partide comuniste şi 
personalităţi politice cu prestigiu in
ternational au -dat publicităţii decla
raţii în care cer anularea imediată 
a legilor prin care s-a instiluit sta
rea excepţională.

Opinia publică mondială, toti ob
servatorii politici cunoscători ai si
tuaţiei existente în Spania, sínt u- 
nanimi în aprecierea că măsurile re
presive nu pot rezolva niciuna din 
marile probleme sociale şi politice 
care frămintă Spania. Arestările în 
masă din Spania şi starea excepţio
nală nu pot decit să camufleze pro
blemele adine înrădăcinate cărora 
Spania nu a reuşit să ie facă fată... 
Singura schimbare vizibilă va fi am
ploarea represiunii necesare pentru 
a-i face să tacă pe nemulţumiţi. 
„Trebuie să se admită, scrie ziarul 
„Le Monde" că o parte importantă 
a societăţii spaniole aspiră spre o 
autentică liberalizare, iar aceasta 
speranţă este în prezent aproape 
complet spulberată".

Este cert că măsurile „deosebit de 
energice" pe care le-a adoptat gu
vernul spaniol prin inslituirc-a stării 
excepţionale nu vor slăbi, ci, dim
potrivă, vor da un nou impuls lup 
tei pe care o duce poporul spaniol 

v pentru libertate, progres şi demo
craţie,

N. RATEŞ
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